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PETO MESEČNO PISMO GUVERNERA

Preisednjeima i fajnicima svih klubova

Ljubljana, 14. novembra 1958.

Mila mi braćo!

IL. Prvi i drugi novembar svake godine posvećeni su uspomeni

i komemoraciji mrtvih. Svečanosti na groblju potsećaju nas na

naše roditelje. braću, decu i prijatelje. udarajući na najosetlyjivije

zice naSeg srea. Pored divnih mauzoleja i krasnih spomenika

vidimo Još mnogo vise skromnih grobova pa ı potpuno napuštenih

i zaboravljenih gomila.

Dani. meseci. godine ı vekovi prolaze. a Jednako nestaju ı

tragovi našeg rada pa ı sam spomenik na groblju može da produži

uspomenu na naše delovanje samo za izvesno vreme. Od te su

sudbine izuzeti Jedino oni, koji su sa uspehom radili ne samo za

sebe i za svoju eksistenciju nego i za zajednicke ciljeve i ideale:

oni koji su bili prvobranitelji ali bar borci za ideje, koje nisu

služile samo interesima pojedinaca, nego su odgovarale teznjama

širokih masa ljudi ı eelih naroda ili čak prevazilazile ı granice

naroda ı kontinenata. Samo ideje koje se naslanjaju na dobre

osobitosti ljudske naravi mogu da imaju frajan uspeh Jer samo

te mogu naići na razumevanje ı odobravanje svih ljudi dobre
volje u celome svetu. |

Il. Nastaje pitanje. kakvim sredstvima treba da se poslužimo

za postignuće naših ciljeva. Grubu silu, koja hoće da izgradi
svoju vladavinu na leševima i ruševinama odlučno odbijamo. U
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istoj meri perhoreseiramo kao sredstvo mrznju, rovarenje, dema-
goško trovanje Javnog mišljenja, rušenja autoriteta ı gaženje
plemenitih čuvstava. Naše Je sredstvo i oruzje jedino ljubavi pri-
jateljsko sporazumevanje u cilju služenja zajednici u najširem
smislu, ubedjenjem i neumornim radom. To je od nas zazeljena
konstruktivna evolucija, koja se naslanja na prirodjene uzvišene
osećaje ı na potenciranje i širenje istih do krajnih mera i preko
svih {teritorijalnih granica ı duhovnih razlika koje razdvajaju
čovečanstvo. Prijateljstvo, ubedjenje i rad to su naše lozinke.
Treba dakle da budemo za naše ciljeve apostoli i pioniri.

IH. Prijateljstvo i primenjivanje principa služenja znači
opštu saradnju. Kako ne može ni Jedan čovek da živi u potpunoj
izolaciji, tako ne može nijedna profesija da postoji i napreduje
bez druge: ne može selo da živi bez grada niti grad bez sela:
Jedna pokrajina bez druge pa ni Jedan narodili jedna država bez
uske saradnje sa drugim. A saradnja ne znači rat nego mir.

Naša Je težnja opšti mir ne samo u granicama jednog grada
ı vlastitog naroda i iste države, nego mir i spokojstvo izmedju
svih naroda i država. Ona čudesna harmonija, koja vlada u kos-
mosu i u prirodi, kojoj se divimo, treba da se postigne i u odno-
sima medju ljudima kao Jedinim nostocima pamefi i razuma.

IV. Svim fim ciljevima služi naša velika rotarska zajednica
ljudi dobre volje a temelj njenog neprestanog infenzivnog rada
Jeste svaki Rotary klub. On je udruzenje pretstaynika raznih
profesija i različitih ideoloških pogleda na svetske i duhovne pro-

bleme a opet punih dobre volje. da ističu ı podvlače samo ono
što ih druži a da ublažuju i po mogućnosti smire one elemente.
koji bi ih razdvajali. Osim toga traže svi članovi kluba moguć-

nosti. da ta nastojanja prenesu preko granica svog uskog hori-

zonta na zajednicu svoga grada, svoga naroda i svoje države u
neizmerne daljine. u sve zemlje ı narode u skladu na Jednakim
nastojanjima sve braće u drugim klubovima. Kuceanje našeg srca
ı vapaj naše duše freba da osećaju nevidljivom emanacijom u
atmosferi ljubavi i mira sva naša braća širom sveta.

Idealiste smo ı idealiste ćemo ostati. Uvereni smo, da tvore
dobri ljudi ogromnu većinu i da mora konačno da pobedi dobro

nad zlom. Mi radimo na tome. Očajno bi bilo, ako bi čovečanstvo
izgubilo veru u samo sebe.

MolimVas. draga braćo. da se pridržavafe te orientacije, koja

Vas ne možeprevariti.
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V. Zvanično sam posetio 31. oktobra o. g. Zagrebaéki klub,
5. o. m. Šibenik. 5. o. m. Split. 7. o. m. Dubrovnik, 8. o. m. Sara-
Jevo i 9. o. m. Slavonski Brod. Pred samim sastankom održao
sam konferencije sa upravom svakog kluba, na kojima su se pre-
tresli svi problemi organizacije, unutrašnje i spoljašnje eksten-
zije kao i klupskog rada. Ushićen sam bio lepim i srdačnim doče-
kom. a sretan sam što mi se dala prilika da se lično upoznam sa
tolikim brojem braće udružene u svrhu propagiranja naših ci-
ljeva i zadataka. Svuda sam naišao na pravi rotarski duh, koji
daje mnogo nade za budućnost. Usprkos tome moram podvući, da
nema nigde na svetu do krajnosti potpune organizacije i da je
preduslov svakog života jedino napredak i regeneracija.

VI. Zagrebački klub me Je obavestio, da je postavio kandi-data za guvernera našeg distrikta za iduću rotarsku godinu brata
ing. Radovana Alaupovića. Radujem se što mogu o tome da oba-
vestim svu braću jer spada brat Alaupović medju prve pionirerotarskog pokreta u naSem distriktu kao i medju najagilnije sa-
radnike u svim rotarskim pothvatima kroz ovih deset godina.Izlisno je naglaSavati, da Je odlično kvalifikovan za guvernerskedužnosti. Njegovu ćusliku i biografiju objaviti u Jugoslovenskom
Rotaru za februar 1959 godine Jer rok za postavljanje guverner-skih kandidata protiče 51. Januara 1939 god.

VII. Četvorogodišnjom pomenublaženopočivšem viteškomKralju Aleksandru I, Ujedinitelju svi su kluboviposvetili dužnu pažnju. Slava Velikomu Kralju!
VIII Ceo naš distrikt sa dubokomje žalošću primio vest, daJe 19 oktobra izdahnuo svoju plemenitu dušu NJ. Kr. Viso-čanstvo Knez Arsen, uzvišeni ofac NJ. Kr. Viso-čanstva Kneza Namesnika Pavla, našeg doži-votnog počasnog suvernera. Svi su klubovi velikompokojniku odali počast uzvicima „Slava Mu!“
IX. Molim braću tajnike, da mi šalju sve izveštaje i prilogeza Jugoslovanski Rofar do 7. svakog meseca, da se izdanje našeglasila ne zavlači.

U nadi, da ću moći i kod klubova, koje ću po nacrtu tek po-setiti, konstatirati dobar rad j napredak

Srdaéno Vas pozdravljam

kao odani Vam

Dr. Ivan Slokar.



POMEN ČETVOROGODIŠNJICE SMRTI VITEŠKOG

KRALJA ALEKSANDRA|. 9. OKTOBRA 1938 GOD.

Milorad Pavlović, R. C. Sombor

pre 4 godine, u samu suton današnjeg dana, Jeziyo su prostrujali

glasovi o nesreći koja je tada bila zadesila našu zemlju. Sa stra-

vičnom nevericom kružili so ti glasovi od mesta do mesta, od naselja

do naselja, zavlači se u sjajne palate i mračne izbe. ispinjali se kroz

krševe i gudure do samih vrhova planinskih da kosnu srca naših gor-

маја, spuštali se u nepregledne ravnice da poremete ritam Jednoli-

kosti, i, najzad, tonuli u dubini narodne duše. Tamo su, kao orkan

more. uzburkali ne samo u pristaništu barke, već zaronili do najvećih

dubina i pokrenuli iskonske naslage, koje su protekli vekovi i minule

generacije brižljivo slagale. Udar je bio takav, da su, na multimilion-

skom živom instrumentu, koga čini naš narod, najednom pokrenule se

i zatreperile velike Zive duše... TI, ma kako da su bili zlokobni, ti

neželjeni glasovi nisu mogli ni utrnuti ni izgubiti se u neizmernim du-

binama duše. već su otuda potiskivani nekom nevidljivom silom težili

da se dalje šire, ne u cilju da nadju svoju potvrdu. već s očitom na-

dom i namerom da budu opovrgnuti. Svakoga časa izbijali su oni na

površinu. Sa strahom i zebnjom prenošeni su od usta do usta, kao da

se htelo izbeći neželjeno saznanje, kao da se htela otkloniti već odi-

grana nesreća.

Sa zategnutim crtama lica, sa pritajenom tugom, pogruženi u bolu

i nesreći pronicali smo jedni kraj drugih pitajući se nemim pogledom:

Ima li kakve nade. novih vesti. demantija... ili je najavljena tragika

zbiljska stvarnost? U krajnjem slučaju računalo se na pogrešno otku-

cane ili pogrešno primljene vesti. Ali, na žalost, protivnih odgovora

nije bilo: vesti su sa verodostojnih mesta potvrdjene i — narod Je bio

poražen.

Nikada u istoriji nije ovakav dogadjaj primljen sa toliko bola:

nikada on nije u širokim narodnim slojevima odjeknuo tako tragičnim

ehom kao tom prilikom kod nas. Pitanje uzroka, pitanje ličnosti uči-

nioca, čak pitanje budućnosti države postavljena su naizmence i često

komentarisana. ali samo za kratko vreme, Jer su ubrzo sa nadležnog

mesta objašnjena i tako skinuta s „dnevnog reda“. Snažan talas oseća-

nja bola preplavio ih je i potisnuo na sekundarno mesto. Osećanje ko-

lektivne Zalosti nabujalo je i htelo da se izivi. I, narod ga je iživljavao

i proživljavao sve vreme dok su se zemni ostaci Velikoga Kralja vra-

éali u ojadjenu otadzbinu i dok se mogao baciti poslednji pogled na

njegov ledeni ı ugašeni Zivot...

A kada je došao dan da se Oni otprate na mesto večnog počinka,

iaga dana, pre 4 godine, u mesecu oktobru, osvanuo je naš centralni

grad u — crnini. Prestonica zemlje, koja Je u prošlosti umela i uspela

da kod svih svojih sinova razvije nesebičnu ljubav prema rodnoj grudi

i da za dobro te grude neštedimo žrtvuje živote mnogobrojnih svojih

najboljih sinova, ne puštajući suza poput srca Jugovića majke, — ta

ista prestonica nije mogla ovoga puta a da ne da izraza narodnom

osećanju. Da ne bi svojim svakodnevnim bleskom ı sjajem skrnavila

duboka osećanja narodne duše, ona se spontano zaogrnula velom tuge
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i pokrila plaštom smrti. I kroz usta svojih sugradjana i nebrojenih
obožavalaca i poštovalaca Velikog Pokojnika ona je toga dana zajecala
srcem ucveljenog siročeta. Nikadau istoriji sveta nije ceo jedan narod
istovremeno žalio ı plakao kao toga dana: nikada toliko masa sveta
nije jednovremeno takoreći zaustavila životni tok i predala se jeca-
Jima srca: nikada tolike kolektivne suze nisu škropile pločnike grada,
šume ı njive sela kao toga dana: nikada se opšta žalost nije tako iz-
razila i odrazila kao toga dana: nikada u svojoj prošlosti Beli Grad
nije bio tako crn. kao tada. Toga dana sve su misli i sva srca našeg
milionitog naroda bile su u jednu misao, uperenu na svega jedno mesto,
i u Jedno srce. koje Je kucalo istim ritmom, i osećalo jedno: bol za
izgubljenim voljenim Velikim vladarom.

On nije bio Veliki samo po tragičnoj smrti Svojoj, već i po
Svojim delima za života, po Svojim zamislima, po oštroumnosti i
istrajnosti u stvaranjima i po karakteru Svom. On je bio Veliki ne
samo kao smeo ratnik, uman vojskovodja i talantovan drzavnik, veé i
Као mudar upravljač, beskompromisni branilec i nosilac Jugosloven-
skog nacionalizma, a u isto vreme i kao oduševljeni pobornik mira.
Onje bio Veliki i kao uzoran otac i vaspitač. U tom pogledu kao da su
mu Seneka i Ciceron bili učitelji, kao da je bio uzeo za svoj Životni
princip njihovu ideju: „Bolje je početi primerom, nego savetom, pou-
kom ili rečima“. On je bio Veliki i kao ljubitelj svega idealnog. trajno
lepog i uzvišenog. Bio je Veliki i kao patnik i kao radnik. Tamo gde
bi drugi govorio, On je ćuteći delao: gde bi drugi naredjivao, On je
primerom prethodio: gde bi drugi sa sebe skidao odgovornost i na
drugog je bacao, On ju je uzimao na Sebe: gde bi se drugi povlačio,
On Je namernozalazio sa ciljem da bi se lično uverio, da bi osetio i pro-
živeo ono što njegov narod prozivljuje. U pothvatima pred kojima bi
drugi klonuo, On bi stojitki istrajao: gde bi drugi dao maha svojoj
uskogrudnosti, On je pokazivao široke koncepcije: gde bi drugi pla-
nuo. On se blago smešio i pokazivao svoje široko srce, slovensku
mekotu i plemenitost: tamo, gde bi drugi malaskao, On je istupao sa
energijom koja zadivljuje: gde bi drugi pao, On se orlovski uzdizao...

Eto, to su kvaliteti karaktera našeg neumrlog Velikana. Oni su
Mu i omoguéili da prebrodi sve zapreke na trnovitom putu, koji mu
je sudbina bila odredila. Pomoéu njih On Je realizovao Svoje zamisli
na dobrobit naroda koji Je vodio trnovitom stazom surove stvarnosti.
Pomoću njih On je ujedinio braću i stvorio našu slobodnu državu,
čije blagodeti mi uživamo.

Zbog toga Ga se danas i sećamo i odajemo Mu dužnu poštu. Zbog
toga treba i da Mu ostanemo verni, dosledni i dostojni i da sa oda-
noséu 1 pozrtvovanjem Cuvamo Njeggovo delo —naésu dana
nju slobodnu. samostalnu i ujedinjenu otadžbinu.
Zbog toga treba i u buduće da Ga se sećamo i uvek da Mu odajemo
poštu sa: Slava Mu!
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EKSPLOZIJE KOJE SE NIJE OĆEKIVALO

Ing. Fedor Jamnicky. B. C. Zagreb

Općenito Je poznato. da Je upotreba eksplo-
ziva u rudarstvu imala vanredno veliko značenje,
jer su se rude i koyine uz pomoé eksploziva mogle
kopati na brži ı Jeftiniji način. Razvoj talionica
širio se Je uslijed toga u velikoj mjeri, ali drve-
nog ugljena, koji je kod talionica kao gorivo kao
Jedini dolazio u obzir. nije se dovoljno nalazilo.
a osim toga talionice su bile vezane uz mjesta
gdje se Je ovo skupo gorivo nalazilo. Napredna
tehnika išla Je za tim, da nadje zamjenu za ovo
skupo gorivo. Oya zamjena imala je biti ne samo
Jeftinija već ı pristupačnija od drvenog ugljena.

Sasvim Je naravno da se je u prvom redu kao zamjena uzeo kameni
ugljen, odnosno koks kamenog ugljena, ali upravo dobre vrsti kame-
nog ugljena nalaze se većinom u znatnoj dubini ispod zemlje. Osim
toga pokazale su se u mnogim rudnicima kod kopanja kamenog
uglyjena neukloniye poteškoće. koje su nastale uslijed tako zvanih
buktavih plinova, tako da se je kopanje na mnogim mjestima moralo
obustaviti. Buktavim plinom naziva se mjeSavyina methana sa atmos-
ferskim zrakom. Ova mjeSavina najjače eksplodira onda kada sadrži
5—14% methana. Osjetljivost ove тајебауше plina ı zraka prilično Je
velika. Jer Je dovoljna Jedna mala iskra da prouzrokuje eksploziju.

 

Opasnost ı laku upaljivost smjese methana ı zraka dokazuju i
slijedeći slučajevi: Godine 1957 dogodila se u Pennsylvaniji velika ne-
sreća. gde Je pučka škola bila grijana zemnim plinom. ie uslijed po-
griješke na cijevi. pomiješao se methan sa zrakom ı u podrumu se

upalio. Eksplozija Je bila tako žestoka. da Je ova velika zgrada. u
kojoj Je bilo nekoliko stotina djece. otišla u zrak ı pokopala ih na

stotine.

Sličan se slučaj dogodio u Varšavi, gdje je bila razorena Jedna
četverokatnica.

I kod nas u Zagrebu dogodila se slična nesreća. kojoj Je pala
Žrtvom Jedna osoba. U nekoj zagrebačkoj kući otrovala se plinom neka
osoba. Samoubojica bio je već davno mrtav. ali je plin izlazio dalje

iz pipca i napunio stan smjesom zraka sa plinom. Na to Je slučajno

na vratima zazvonio poštar. Dovoljna je bila mala iskrica kućnog

zvonca. da se ova smjesa upali i da eksplozija smrtno rani poštara.

Potreba vadjenja ugljena u tako opasnoj zoni postavila je struc-

njake eksploziva pred neobično važno pitanje. dapače o rješenju oyog

pitanja zavisila je egsistencija i razvitak nekih država. Većina kul-

turnih država, gdje se Je za to ukazala potreba, podignule sut. zy.

pokusne royoye. U oyim pokusnim royovima, koji su bili uredjeni

točno kao i pravi rovovi. iskušavali su se svi pojedini komadi orudja.

eksploziva, svetiljaka, alata i t. d. u pogledu opasnosti upaljenja bu-

ktavih plinova.
Na temelju stečenih iskustava pristupilo se prije svega konstru-

iranju t. zv. sigurnosnih eksploziva, da bi se pomoćuistih — do sta-
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novite granice — moglo minirati i u opasnim zonama. Da se karakte-
rišu ovi eksplozivi valja navesti, da mješavina metana-zraka, unatoč
toga što posjeduje temperaturu upaljivosti od ca. 750 Celsiusa, je ipak
jedan sigurnosni eksploziv, koji imade prigodom eksplozije tempera-
turu od 1600 Celsiusa, ne smije upaliti. Znanstveni radovi, koji su
progutali mnogo ljudskih i materijalnih žrtava, omogoćuju danas, da
se Je broj katastrofa ove vrste u ugljenicima smanjio na minimalan
broj.

Prigodom ovih znanstvenih pokusa ustanovljeno je. da uzroci ve-
likih katastrofa u ugljenicima leže ne samo u svojstvu lake upaljivosti
buktavih plinova, veé da ugljeni prah, koji je vjeéni pratioc rada kod
vadjenja ugljena, imade mnogo katastrofalniji upliv, nego se je to u
početku mislilo. Ustanovljeno je, da 300—400 grama finog praha, koji
se podiže u Jednom kubnom metru zraka, prigodom upaljenja žestoko
eksplodira. Ovi rezultati dali su povod ispitivanju i ostalih vrsta
praha u pogledu svojstva. a naročito onih vrsta koje nastaju prigodom
proizvodnje u velikim tvornicama.

Tako Je ustanovljeno. da ne samo ugljeni prah, nego i žitno brašno,
škrob. šečer, prah od mirodije. sumpor. prah od celuloida, kovinska
Dbronca. aluminiova bronca ı +. d. vanredno žestoko eksplodira, čim se
nalazi u zraku raspršena na sitne čestice. Dovoljna Je mala iskra ili
mali plamen da se ova mješavina praha sa zrakomzapali. a tako pri-
premljeno sagorjevanje prelazi uslijed visoke temperature i Чака чи
eksploziju. koja u pogledu djelovanja ni malo ne zaostaje za eksplo-
zijom. nastalom kod pravog eksploziva. Ove eksplozije djeluju kata-
strofalno, mogu sve opustoSiti, komadi zidova i dijelovi željeza mogu
bit: bačeni nekoliko kilometara daleko. Ova činjenica koja izgleda
gotovo nemoguća moze se razjasniti slijede¢im računom: Vreća naj-
finijeg zitnog braSna, koja se nalazi u prostoru od 120 m” (normalno
velika radionica). jednolično raspršena i privedena plamenom eksplo-
71ј1 razvija energiju kojom bi se mogla težina od 2500 tona baciti u
visinu od 30 metara.

Ovakvomeksplozijom žitnog brašna bili su uništeni mnogobrojni
mlinovi. Još je mnogo opasniji šećerni prah, pošto Je lakše upaljiv.
Posve Je neobičan slijedeći slučaj. Neka tvornica sapuna, koja je pro-
izvadjala prašak. sastojeći se iz lino samljevene sode i sapunskog
praška. potpuno Je uništena eksplozijom. Naknadnim isftražiyanjem
došlo se Je do interesaninog zaključka — da i ovakav sapunski prašak
može pod stanovitim okolnostima biti eksplozivan u mješavini sa zra-
kom. ı tako Je došlo do toga. da je i ova nedužna tvornica sapuna od-
letila u zrak.

Sasvim posebnu grupu čine mješavine bronce i zraka, a naročito
aluminiova bronca. Ove bronce su vanredno eksplozivne. Dostatna je
količina od samih 17 grama u kubičnom metru zraka, da žesto eks-
plodira. Neobično Jako eksploziyno svojstvo aluminiove bronce ima
se pripisati temperaturi izgaranja aluminiuma. Jedan primjer: Alu-
miniova bronca nekada se Je pakovala za promet u čeličnim sudovima.
Kod otvaranja ovakovog jednog čeličnog suda, nakon skidanja po-
klopca što Je učinjeno silom, došlo je do eksplozije i nakon toga do
katastrofalnog požara sa ljudskim žrtvama. Istraživanjem ustanovljeno
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Je. da Je i mala iskra u stanju upaliti mješavinu aluminijeve bronce
i zraka, i to iskra, koja je nastala prigodom skidanja poklopca upo-
trebom čeličnog alata. Nakon ove katastrofe mora se alumin. bronca
stavljati u promet samo u drvenom omotu.

Kao neobično interesantan slučaj može se navesti slijedeće: U ne-
Кот filmskom magacinu nastao je požar; a brzo iza toga snažna eks-
plozija. U svrhu pobližeg tumačenja navadja se, da su filmovi bili
pakovani u limenim sanducima. Kako je poznato, filmske su vrpce
izradjene iz flegmatiziranog celuloida, te kao takove ne mogu da eks-
plodiraju.

Objašnjenje katastrofe leži u tome, da kod požara filmskih vrpca
pod stanovitim okolnostima, osobito kod pomanjkanja kisika, nastaju
na pola izgoreni produkti, koji, pomiješani sa atmosferskim zrakom,
čine lako eksplozivnu mješavinu, koja žestoko eksplodira. Ovyakove
eksplozije nazivaju se sekundarnim pojavama.

Osim nekoliko navedenih uzroka eksplozije, može nastupiti slučaj.
gdje se eksplozivne mješavine prašine ne upale posredstvom plamena
ili iskre, koja dolazi izvana, t. J. na termičkoj bazi, nego uslijed u
njima nagomilanog statičkog elektriciteta odnosno ispraznjenjem istog
(upaljenje iskrom).

Nebrojni i opetovani katastrofalni požari u tvornicama šećera
prisilili su znanost na femeljiti rad oko istraživanja u tom smjeru.
Tako Je ustanovljeno, da šećerni prah, vjetren zrakom, imade svojstvo
da proizvede statičku elektricitetu. Tako n. pr. šečerni prah, duvan
kroz cijev kod dvije atmosfere, može prouzročiti napetost do 200 volta.
šečerni prah dobiva pozitivnu, a zrak negativnu elektricitetu. Usta-
novljenjem ove činjenice, te poduzimanjem potrebnih mjera, prestale
su ovakove katastrofe gotovo posvema. Slično svojstvo imade i sumpor.
koji, najfinije samljeven, posjeduje ovo svojstvo Još u jačoj mjeri.
Slučaj iz prakse: Sumpor је samljeven u željeznom mlincu u пај-
finiji prah. Iznenada je nastala eksplozija, koja Je uništila aparaturu.
Na sreću nije bilo ljudskih žrtava. Naknadno se ustanovilo, da je
prekid voda od struje u zemlju prouzročio eksploziju.

Daljni slučaj iz prakse: U nekoj tvornici baruta opetovano je
dolazilo do upaljenja kod ispražnjavanja sirovog baruta iz sušione.
Kod svakog požara bilo Je 2 do 5 ljudske žrtve. Pomnivim isštraži-
vanjem ustanovilo se, da Je sirovi nitrocelulozni barut kot manipuli-
ranja napunjen statičkim elektricitetom. Nakon što su bili stručno
uredjeni potrebni vodovi u zemlju, bile su ove redovite katastro-
falne nezgode potpuno uklonjene.

Važno je spomenuti, Sto je ustalom konstatirano u opasnim pogo-
nima. da mnogi ljudi posjeduju individualno svojstvo, nakupiti u sebi
statičku elekitricitetu u neobičnoj mjeri. Radnik, sa ovakovim svoj-
stvom, dotakne li se lako upaljivog (zemljom spojenog) materijala.
može se vrlo lako upaliti iskrom, koja iskače. Radnici; sa ovakovim
indiyidualnim svojstvima, odnosno osebinama, moraju se odstraniti iz
opasnih pogona, a na njihova mjesta postaviti radnike koji ne nagi-
nju za ovakovo nakupljanje stati¢kog elektriciteta.

Konačno treba Još navesti veliku eksploziju (tvornice) Opau u
Njemačkoj na dan 21. novembra 1921. Ova tvornica proizvadjala je
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poslije rata umjetno gnojivo sastojeée se iz 60 dijelova amonsalpetrai
40 dijelova amoniumsulfata. Budući da Je potrošnja ove soli vezana
uz stanovito godišnje doba, bilo Je potrebno istu spremati u velike
silose. Ta Je sol imala svojstvo da prigodom ležanja na skladištu
uslijed kontrakcije potpuno otvrdne, tako da je istu moralo se uz
veliku muku u veliki trošak krampima i lopatama komadati da bi se
mogla tovariti. Uslijed toga došlo se na zamisao, da bi se ovo koma-
danje poduzelo upotrebom malih eksplozivnih laguma. U početku Je
upotrebljena količina od 200—500 grama, ali nakon glatkog uspjeva-
nja posla, upotrebljeni su naboji do 2 kg. Tako se radilo bezbrižno
sve do kritičnog dana, kada je odletio u zrak silos sa 4500 tona sa-
drzine. Posljedice ove katastrofalne eksplozije bile su neopisive. Na
mjestu je nastala rupa od 165m duljine, 93m Sirine i 18% m dubine.
Do blizu 900 m naokolo bile su uništene sve zagrade. U daljnjem obsegu
do 2000 m bili su porušeni krovovi, a prozori i vrata istrgnuti. Tragova
eksplozije bilo Je do 75 kilometara u opsegu. Bilanca katastrofe ovih
4500 eksplodiranih tona gnojive soli: 12.000 kub. m. zemlje izbačeno,
586 mrtvih ı 2000 ranjenih, osim ogromne materijalne štete.

Istražna komisija, koju su sačinjavali sami znameniti stručnjaci
ustanovila je. da ovo umjetno gnojivo. koje je bilo smatrano posve
bezazlenim, pod stanovitim okolnostima i posredstvom eksploziva može
da eksplodira. Tako bi se moglo nabrojiti bezbroj neoéekivanih slu-
éajeva, od kojih su mnogi bili katastrofalni.

Kao primjer, doduše ne eksplozije. ali eksploziji slični požar,
koji Je nazorno djelovao, navadja se slijedeći slučaj: U nekom ma-
gazinu, u kojemu je bila uskladiStena opée poznata čilska salitra u
Jutenim vrećama, nastao Je požar, koji Je srušio krov. Nakon kratkog
vremena iza toga nastala je eksploziji slična detonacija sa jakim
plamenom, koji je razorio cijelu zgradu. Razjašnjenje ove nezgode
leži u slijedećem: Užarene čestice drvenog ugljena, koje su odozgor
padale u jutene vreće u kojima je bila pakovana Glska salitra, tvo-
rile su sastojinu sličnu crnom barutu, t. J. salitra plus ugljen, čija
Je eksplozivna snaga bila Još potencirana visokom temperaturom.

Kao daljnji primjer može služiti ovo: U skladištu neke tvornice
kemikalija nastao je neobjašnjivi požar sličan eksploziji. Kemikalije
same po sebi koje su se ondje nalazile, a isto tako i konstrukcija
magazina isključivale su svaku mogućnost požara. Medju ostalim
kemikalijama nalazio se ovdje glicerin u bačvama i permanganat u
vrećama Jedan pored drugoga. Ovaj nastali požar, koji je isprva po-
kazao sasma nedužno napredovanje, pretvorio se je takodjer u požar
sličan eksploziji. Poslije temeljitog istraživanja ustanovilo se da gli-
cerin kada dolazi u dodir sa kaliumpermanganatom, čini sastojinu
samu po sebu upaljivu, a kada se radi o velikim količinama, može se
ovo sagorijevanje pretvoriti u požar sličan eksploziji.

U doba kada se nije znalo, za uzroke ovim katastrofama, соујек
u svom primitivizmu i neznanju pomirio se sa svojom sudbinom, pa
Je tako nastala ona poslovica: Kada Bog hoće i batina puca. Nu na-
pretkom i razvitkom industrije, osobito početkom XIX vijeka, na-
stupile su nezgode ı katastrofe ove vrsti kao češća pojava i postale
žalosnim pratiocem industrije, a naročito rudarstva tako da se je na
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svaki način moralo tražiti za to uzroke i razjašnjenje. Znanstveni
radovi u tom smjeru bili su uvijek usko vezani sa istražnim radovima
siručnjaka eksploziva, koji gledaju na stvar sa stanovišta vječne opas-
nosti, noSene vrsenjem njihovog zvanja, a yodjene devizom: Opreznost
је mudrost Zivota. =

/
|

GLASBA V LJUBLJANI

Dr. Janko Хлтоупак, РВ. С. Гјиђ]јапа

Slovenska glasbena kultura je stara, v svojem
bistvu samorodna in kaže nepretrgano zvezo iz
stare dobe do današnjih dni. To nam izpričujejo
zapiski ız 5..* 9.** in 15. stoletja. Plesoči in pojoči
Sloven Je bila takrat tipična prikazen tudi med
tujerodci. Iz romantiéne poti Ulriha Lichtenstein
zvemo, da mu je poslala njegova dama najbrz
slovenski napev s prosnjo, da ji na njega spesni
nem&ko_ besedilo.

Odkonea 14. stoletja dalje so bili naši rojaki
Jako častno zastopani po vseJ Srednji Evropi kot
yneti in znameniti delavci na glasbenem polju.

Omenim naj samo Jurija Sladkonja in Jakoba Gallus-Petelina.

Ko je bila pri nas reformacija, je s svojim delom ostro posegla
med priproste sloje. Neprecenljivih zaslug za nase jezikosloyje in
naso glasbo si je pridobil Primoz Trubar, ki nam je dal prve tiskane
slovenske pesmi, pri Gemur mu je pomagal Adam Bohoric. Protire-
formacija je uvidela, da je njen boj proti protestantizmu brez glasbe

— brez uspeha. Zato je njen najodličnejši zastopnik Tomaž Hren se-

stavljal 15 let slovensko pesmarico. ki pa žal ni izšla. Nato so v pre-
sledkih izhajale cerkvene pesmarice, sestavljene od Matije Kastelica.
Ahaca Strzinarja. Mihaela Pagloveca, Jakoba Repeža in Rendeskinija.
Narodna pesem se Je pa prenašala iz roda v rod. za kar Je skrbela
predvsem domaéa hiSa, potujo¢i pevci in muzikantje.

V stari Ljubljani se je zelo gojila glasba. Leta 1660. je izvajala v
Ljubljani v takozvanem „Ballhaus" italijanska operna družba prvo

opero. to Je ravno 10 let popreJe. kakor v Parizu. Leta 1701. je usta-

novil član Akademije Operosorum Ivan Bertold pl. Héffer Akademijo
.Philharmonicorum™, ki Je začela s svojim delom S. januarja 1702.

leta. Prvi družbin znak so bile orgle in v prvih pravilih sta bili do-
ločeni vsakoletna počastitev Sv. Cecilije dne 22. novembra in v po-
letju javna glasbena prireditev združena z večerno vožnjo po Ljub-

ljanici kot druzbena prireditev. Filharmoniéna druzba je leto za

letom izvyrstno nastopala. Leta 1705. ji je bil izvoljen za predsednika

GaSper GoSelj, ki jo je vodil do svoje smrti leta 1716. Toéni podatki

o družbinem delu niso več na razpolago. Uspešni nastopi so pa ugo-

 * Poročilo bizantinskega poslanika Priskos-a s potovanja na Atiloy dvor

in Sidonius Apollinarius v pesnitvi Mosella.

** Ellwangelski menih Ermenrich.
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tovljeni v letih 1728, 1742 in 1743. Leta 1792 so se sestali štirje ljub-
ljanski meSéani: dimnikar Moos, zdravnik dr. Kogl, neki Jelemicki in
neki Flickschuh ter zaéeli igrati Haydnove, Mozartove in Plegelove
kvartete. S tem so oziveli Filharmoniéno druzbo, ki je 12. novembra
1794 dala zopet svojo akademijo in par dni na to izvolila dimnikarja
Moosa za svojega raynatelja. Po pravilih iz 1796 zenskih Glanic niso
sprejemali, ée niso bile glasbene diletantke. Vendar pa je smel vsak
clan pripeljati na redne prireditve vsake 3 mesece s seboj po 1 žensko.
Prihod Francozov leta 1797 je zaéasno ustavil delo Filharmoniéne
druzbe. Naslednjega leta 1798 sta bili pa ze zopet dve dobrodelni pri-
reditvi. Po letu 1801. se je v prostorih gledali8éa pozivelo druStveno
delovanje in Je bilo 122 članov. med katerimi so vsi takratni ljub-
ljanski veljaki in nič manj kot 25 duhovnikov. Imeli so orkester
25 članov in zbor, v katerem so peli in igrali tako stolni kanoniki,
kakor tudi ostali meSéani in obrtniki ter prirejali redne akademije,
od časa do časa pa povabili tudi tuje umetnike. S svojim delom si
je pridobila druzba tak sloves, da je smela leta 1800 ponuditi častno
élanstvo slovitemu skladatelju Josipu Haydnu, ki je ¢lanstyo sprejel
in poklonil druzbi selo svojo C dur mago, ki se je pa Zal izgubila.
Izvajali so jo filharmoniki 28. decembra 19800. v St. Jakobski cerkvi.
vy kateri so sploh pogosto nastopali. Leto za tem so izvajali Haydnov
oratorij .Stvarjenje’, 26. junija 1802. leta je državna oblast pripo-
znala drustvu ime .,Filharmoniéna druzba™.

Prihod francoske vojske 28. novembra 1805 do 28. marca 1806
Je zaéasno ustavil društveno delo. Družba je pa polagoma zopet ozi-
vela leta 1808. toda ze leta 1809 do 1814 se je druStveno delo ustavilo.
Po odhodu Francozoy Je društvo nadaljevalo svoje delo. Ko je prišel
avstrijski guverner baron Lattermann leta 1814. ga Je Filharmonična
druzba sprejela s petjem in z bakljado. Sloves druzbe se je tako raz-
Siril preko ljubljanskih meja, da so prosili leta 1819 znamenitega
skladatelja Ludovika van Beethovna, da Je tudi on sprejel Gastno
članstvo druzbe in ji poklonil VI. simfonijo. Ob Gasu ljubljanskega
kongresa leta 1821. Je prevzela Filharmoniéna druzba skrb za lepe
glasbene prireditve pod vodstvom GaSperja Maska, ki je bil dirigent
ljubljanske opere in je obdaril slovensko glasbeno literaturo s_ toli-
kimi lepimi skladbami, zlasti tudi s kantato ..Kdo je mar?zasoli,
zbor in orkester na besede Ivana Koseskega. Z nastopom GaSperja
Maška se Je začelo tudi intenzivno življenje za slovensko glasbo in
njeno udejstvovanje. Gašper Mašek in pozneje Anton Nedved sta
skrbela vedno zato. da so bila na sporedu poleg nemških, tudi sloven-
ska plasbena dela, ker so v Filharmonični družbi složno sodelovali vsi
pravi Kranjci slovenskega in nemškega rodu. Pod vodstvom Gašperja
Maška je uprizarjala Filharmonična družba razne predstave, pela
razne oratorije in druga resna dela s spremljevanjem lastnega orke-
stra. Živahno delovanje Je za trenotek ustavila viharna doba v za-
ćetku leta 1848.. ko Je Slovensko društvo v Ljubljani takoj po marčni
revoluciji pozvalo Filharmonično družbo, naj postane Osrednje slo-
vensko glasbeno društvo, kateremu pozivu pa ni sledila, ker je bila
preveč „Kranjska“. 50. maja 1848. je bil v Deželnem gledališču pryi
slovenski koncert pod naslovom „.Beseda“, na katerem so se izvajale
skladbe Jurija Flajšmana in Blaža Potočnika. Ko зе је ljudstvo po-
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mirilo, Je nadaljevalo društvo svoje delo in doseglo višek v letu 1852,
ko Je posle Filharmonične družbe vodil dr. Etbin Costa, ki je bil po-
zneje voditelj ljubljanskih Slovencev. Radi preobilice poslov je potem
odlozil predsedstvyo družbe, ki je začela živahnejše delovati od leta
1859 pod vodstvom prezaslužnega dr. Anton Schcpla.

Filharmonična družba je imela tudi lastno glasbeno šolo, na ka-
teri je bil že leta 1805 nastavljen glasbeni učitelj, ki je bil hkratu
tudi učitelj glavne mestne Glasbene šole. Šola je pa narastla, ko Je
začel Gašper Mašek 2. januarja 1821 poučevati tudi solopetje. Da so
bile takratne ljubljanske glasbene šole na najboljšem glasu. je dokaz,
da Je prosilo za razpisano učiteljsko mesto 20 reflektantov, med njimi
tudi slavni nemški skladatelj Franc Schubert. Za Gašperjem Maškom
Je 50. avgusta 1856. leta nastopil pri Filharmonični družbi kot uči-
telj petja in vijoline skladatelj Anton Nedvčd, absolvent praškega
konservatorija. Prevzel je leta 1860. mesto učitelja petja na državnem
učiteljišču, dočim je pri Filharmonični družbi obdržal ravnateljske
posle in zborovodstvo. NJegovi pevci so peli po celi kranjski deželi,
pa tudi po sosednjih krajih, tako slovenske kakor tudi nemške pesmi.
Takrat je imela Filharmonična družba nad 500 članov. Leta 1865. je
prisel k druzbi z Dunaja Josip Zéhrer, pianist in leta 1871 iz Prage
violinist Hans Gerstner, ki sta oba motno povzdignila glasbeno Ziy-
Ijenje v Filharmoniéni druzbi in njeni glasbeni Soli.

Medtem Je bila doba „.Čitalnic“, ki je omogočila razmah slovenske
glasbene produkcije, ker so Čitalnice imele dobre pevske zbore. Novi
skladatelji GaSper in Kamilo MaSek, Benjamin in Gustav Ipavec, Mi-
roslav Vilhar, Davorin Jenko, Avgust Leban, Anton Hajdrich, Karl
Kocijanéié, Fran Gerbié, Anton Nedyvéd, Anton Forster, Feliks Stegnar
in Anton Stéckl, so skladali za posvetne pevske zbore, doGim so se
uspesno uveljavljali v cerkveni glasbi Gregor Rihar, Leopold Cvyek,
Josip Leviénik, Andrej Vauken in drugi. Proti koncu 70 let smo imeli
ze celo zbirko zboroy in samospevoy,. ki niso prav nič zaostajali za
takratnimi deli tujih literatur. Manjkalo pa je nekoga, ki bi siste-
mati¢no skrbel za poglobitev naSega glasbenega dela. Slovenski učitelj
Kuhar, ki je sluzboval pri Dev. Mariji v Polju, si je izmislil, da bi
se moralo ustanoviti društvo. ki bi bilo za glasbo to. kar sta slovenski
knjigi Slovenska Matica in Mohorjeva druzba. To misel je povedal
mlademu idealnemu pevcu in navduSenemu glasbeniku Vojtehu Va-
lenti, ki je v letu 1871 misel sprejel za svojo in priobéil v ..Slovenskem
Narodu“ oklic za ustanovitev glasbenega društva. Spomladi 1872 se je
sešel pripravljalni odbor pod predsedstvom Frana Ravniharja in ob
sodelovanju dr. Karla Bleiweisa, Frana Drenika, Antona Forsterja,
Petra Grasselija, Antona Nedvéda, Vojteha Valenta in raznih drugih.
Pripravili so pravila, ki so bila 7. junija 1872 potrjena. Namen druStva
„Glasbene Matice v Ljubljani" je bil vsestransko podpirati in gojiti
slovensko narodno glasbo, s tem, da zalaga dobre slovenske kompo-
zicije in razpisuje darila za najboljša domača glasbena dela, nabira
narodne pesmi in jih izda v urejeni zbirki, osnuje glasbeno knjiznico
vseh domatih izvirnih kompozicij, pa tudi slovanskih kompozicij, po-
speSuje glasbeno produkcijo in utemelji Glasbeno Solo. Društvo Je
takoj stopilo v stik s Hrvaškim pevskim društvom „.Kolo“ v Zagrebu,
„Slovanskim pevskim društvom“ na Dunaju in „Hudebni Matico" v
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Pragi. Ustanovni občni zbor je bil 25. septembra 1872, ko je bil v
Ljubljani prvi obéeslovenski uéiteljski shod. Delokrog Glasbene Ma-
tice je ostal od tedaj vy glavnem vedno enak, Сергау so se pravila od
časa do časa spreminjala, kakor je nanesla potreba. Udejstvovala se je
Glasbena Matica predvsem kot zaloznica muzikalij, potem pa kot
GlasbenaSola in konéno tudi kot koncertna prirediteljica.

Na ustanovnem obénem zboru se je Ze omenjalo nabiranje na-
rodnih pesmi in izdaja Solskih uénih pripomotkoy. Takoj je bil usta-
noyljen artistiéni odsek, ki so ga tvorili skladatelji in prva nagrada
je bila razpisana za najbolj8o slovensko mao. Prva izdaja publi-
kacij je iz8la v poletju 1873 z novimi kompozicijami Nedvéda, Antona
Férsterja, dr. Gustava Ipavea. V nadaljnih 66 letih je Glasbena Matica
izdala do danes 220 razlitnih edicij. obsegajoéih nad 2000 skladb.
Odteh edicij je okrog 90 Se v zalozbi, ostale so pa vse razprodane in
so nekateri zvezki izšli v drugi, tretji in tudi četrti izdaji. Izdanih Je
bilo 181 moških zborov, 125 mešanih zborov, 28 ženskih zborov s
spremljevanjem klavirja, 7 večjih zborovskih del odnosno kantat, 168
samospevoy, 549 narodnih pesmi, 1 opera, 8 cerkvenih skladb, 33 pesmi
v priredbi za vijolino in klavir, 63 klavirskih skladb, 298 manjših
klavirskih izdaj, klavirska Sola, klavirske vaje, orgelske skladbe, pa
ludi srbske in hrvaške skladbe, zlasti tudi rukoveti juzZnosrbskih na-
rodnih pesmi Štefana Mokranjca. Poleg tega je izdajala Glasbena Ma-
tica 2 leti tudi samostojno glasbeno revijo „Nova muzika“ z bogatim
glasbenim materijalom.

Po zaslugi Glasbene Matice je izšla та; „Моћогјеуа резтамса“,
kateri je dala na razpolago vse svoje izdaje do leta 1892, da jih je
potem porabil pokojni Jakob Aljaž zanjo. Letos je dala pobudo za
zbirke del Slovenskih skladateljev. od katerih bo prva izšla v začetku
meseća decembra pod imenom „Lajovičeva čitanka“ v proslavo 60 let-
nice rojstva tega skladatelja. Druge Ji bodo sledile.

S svojimi edicijami је razirila Glasbena Matica glasbeno ustvar-
janje, poglobila glasbeni okus obéinstva in zanesla med najéirSe plasti
naroda zanimanje in ljubezen do petja in glasbe sploh. Glasbena Ma-
lica Je postala ognjisée, okrog katerega so se zbirali vsi slovenski skla-
datelji ter v plemeniti tekmi bogatili naSo glasbeno literaturo. Pri-
pomniti Je. da Je za cerkveno glasbo ustanovljeno leta 1877 posebno
Ceciljansko društvo v Ljubljani, ki ima ogromne zasluge za razvoj
cerkvene glasbe našega naroda.

Šola Glasbene Matice se Je ustanovila šele 15. novembra 1882, in
sicer za klavir, gosli in splošno glasbeno teorijo. Imela je najpreje
samo 28 gojencey, pa se je Stevilo gojencey hitro mnoZilo in z njim
vred tudi stevilo glasbenih uéiteljey. Poleg glasbene Sole v Ljub-
ljani., je skrbel odbor tudi za glasbene šole y Novem mestu, Kranju,
Gorici in Trstu. Proti koncu vysakega Solskega leta se prirejajo javne
produkcije gojencev, ki dokazujejo sistematično delo in velike uspehe,
ki Jih dosega ta šola. V začetku šolskega leta 1919/20 je bila Sola raz-
širjena v Prvi jugoslovanski konservatorij, ki ga je potem prevzela
država s 1. aprilom 1926 v svojo upravo. Leta 1886 je prišel na Solo
Fran Gerbič, ki Je deloval pozneje na konservatoriju v Lyovu. Dne
1. decembra 1891 je pa nastopil službo v Glasbeni Matici Matej Hu-
bad, ki je za Gerbičem prevzel vodstvo šole. Na zavodu je pouče-
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valo več prominentnih glasbenih uéiteljev, tako n. pr. Karl Hoff-
meister, sedanji rektor konservatorija v Pragi in Josip Prochazka,.
profesor na praskem konservatoriju. Gojenci Sole so nadaljevali svoje
Studije v tujini in prisli nazaj kot u¢itelji. Tako n. pr. Anton Lajovic.
Stanko Premrl, Josip Pavéié, Karl Jeraj, brata Janko in Anton Raynik.
trije Trosti, Niko Stritof, Svajgerjeva, SeSkova, Fédranspergova in
Praprotnikova. Nekateri gojenci so postali umetniki n. pr. Emil Ada-
mi¢, Anton Lajovic, Oskar Dev. Stanko Premrl, Julij Betetto, Josip
Krizaj, J. Rijavec, Iličič, Bučar, Levar, Kovač, Zupan, Banovec, Rus.

Vrhunéeva, Devova-Costaperaria, LovSetova, Perslova, Polakova, Tha-
lerjeva, Talihova, Koblarjeva, Trostova, Svajgerjeva, Pozenelova, Je-
rajeva, Litar, Noé, Rupel, LipovSek, Sivic, Gallatia i. t. d.

Kot koncertni zavod je doslej poslovala Glasbena Matica z ve-
likim uspehom. Prvi koncert je priredila 8. Julija 1888 v stari reduti
s sodelovanjem dveh rojakoy, tenorista Frana Pogatnika-Navala in
kontrabasista Blaza Fischerja z ad hoc sestavljenim zborom. To je
dalo povod, da so ljubljanski pevci, ki so sodelovali pri |jubljanski

„Čitalnici“ hoteli imeti višji umetniški razvoj. pa jih je najpreje samo

desetorica izstopila iz „.Čitalnice“. in privabila nadaljnih 532 реусеу

tako. da so vadili pod vodstvom idealnega sodnika dr. Frana Grossa.

Prosili so, da Jih sprejme Glasbena Matica pod svoje okrilje. kar se

je 22. januarja 1891 fudi zgodilo. Od takrat obstoja Matični pevski

zbor. ki Je v okviru društva organiziran samostojno in čegar pred-

sednik in tajnik sta prava člana glavnega odbora. Prvi koncert so

priredili 18. 4. 1891 s presenetljivim uspehom. V novembru 1891 je pok.

sodni svetnik Ivan P. Vencajz razSiril moSki zbor y meSani zbor in

pridobil za njega vodstvo ravnatelja Mateja Hubada, ki je nastopil

sluzbo 1. 12. 1891. Od svojega postanka dalje je priredil ta pevski zbor

okrog 300 velikih koncertoy, in sicer polovico pod vodstvom Mateja

Hubada, ostalo pa pod vodstvom dr. Grossa, dr. Cerina, Nika Stri-

tofa, Sreéka Kumarja in Mirka Poliéa. Vetino slovenskih zboroyskih

skladb je nesel pevski zbor h krstu na koncertni oder in jih prvič

izvajal. Marsikatero delo je bilo napisano ravno za ta zbor in njegovo

izvajanje Je bodrilo in navdušilo skladatelje za nove napore. Da je

čula Ljubljana časino število največjih in najznamenitejsih del sve-

tovnoglasbene literature. Je gotovo zasluga Matičnega zbora. |

Ta zbor je tudi izven svojega rodnega mesta izvajal slovensko

pesem tako v letu 1896 na Dunaju pred strogo kritiko, potem pa v

Opatiji. v Zagrebu. za časa plebiscita na Koroškem, v Beogradu, No-

vem Sadu. Subotici. Sarajevu, spomladi leta 1998 po vsej Češkoslovaški.

jeseni istega leta po Poljski. in pozimi leta 1929 v Franciji in Svici.

leta 1934 pa po vsej Bolgariji.
Poleg zbora deluje tudi še Orkestralno društvo, ki Je bilo osno-

vano leta 1919 in je pod vodstvom profesorja Karola Jeraja odnosno

Lucijana Marije Skerjanca izvajalo in propagiralo naSo domaéo orke-

stralno glasbo. Poleg domatih del je bilo pa na sporedu tudi več tujih

del in sicer 26 vetjih za godalni, oziroma veliki orkester. Ker nima

dovolj tlanoy, je moralo biti spopolnjeno z godbeniki Dravske vojne

muzike. odnosno Opernega orkestra.

Od leta 1922 dalje ima Glasbena Matica tudi svojo koncertno po-

slovnico, ki je do letošnje sezone aranžirala 708 koncertov, produkcij
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Sole in konservatorija in nekaterih drugih prireditev. Glasbena Ma-
tica Je priredila v letu 1952 prvi slovenski glasbeni festival in potem
prvo slovensko glasbeno razstayo, Forsterjevo proslavo, odkrila spo-
minsko ploščo Davorinu Jenku v Cerkljah, Jakobu Gallusu-Petelinu
y Ribnici in Aljaževo spominsko ploščo na Šmarni gori. Sodelovala
Je tudi pri Jenkovem spomeniku v Cerkljah ter Napoleonovem spo-
meniku v Ljubljani, postavila herme slovenskim skladateljem v Ve-
govi ulici in uredila grobnico slovenskih skladateljev pri Sv. Krizu.

Po preyratu je Filharmoniéna druzba postala podruznica Glasbene
Matice v Ljubljani in Jo podpira v vsem njenem delovanju. Brez te
podpore bi ne bilo mogoče tako uspešno delovanje.

V najnovejSem času se snuje „Glasbena akademija“ v Ljubljani.
Tozadevna uredba se že dolgo časa pričakuje in bo prinesla jasnost,
v koliko bo mogla obstajati še šola Glasbene Matice s pravico jav-
nosti. NajvečJe težave so pa v prevedbi osobja državnega konserva-
torija in pa v preskrbi potrebnih sredstev za obratovanje Akademije.

Pri Glasbeni Matici Je požrtvovalno sodelovalo več članov ljub-
ljanskega Rotary Cluba.

30. KONVENCIJA R. |. U CLEVELANDU 1939 GODINE

Na prosloj konvenciji u San Franciscu bilo Je odlučeno primiti
poziv clevelandskog i ohajskih klubova, kojih imade oko 150 sa preko

 
Pogled na Euclid Avenue u Clevelandu. U Clevelandu održatće se

50. godišnja konvencija R. L u god. 1959.
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7000 élanova, da se odrzi 30. godisnja konvencija Rotary International
u Clevelandu, Ohio. Datum ove konvencije je utvrdjen na 19, 20, 21, 22
i 23 juni 1939 godine. Za konvenciju veé se sada vrse velike pripreme,
kako bi bili gosti iz svih krajeva sveta dostojno primljeni i ukonaéeni.
Izašao Je već prvi broj „Convention News“, iz kojih vidimo, da Je po-
trebno rezervirati sobe do 1. februarja 1939 godine. Detajlne informa-
cije bitće upućene svim klubovima u Januaru 1959 godine.

 
Pogled na glavnu salu za konvenciju, koja može primiti 12.500 osoba.

U istoj zgradi ima mesta Još za 15 drugih meetinga.

O KULTURNOM DJELOVANJU HRVATSKIH KNJIŽARA

Veljko Vasić, (R. C. Zagreb).

Da me neko zaustavi i zapita: „Recite. kakvo
ste dobro učinili kome u životu?” Jasno Je da bi
me fakvo pitanje zbunilo ı da bih odgovorio:
„O tome ne mogu Ja sam da govorim, o tome
trebaju da dadu svoj sud drugi, oni koji moj
rad posmatraju.“

U takvoj se neprilici nalazim-i sada, kada
kao knjizar trebam da progovorim o kulturnom
djelovanju hrvatskih knjižara. To bi bezuvjetno
učinio bolje neko drugi, neko ko iz daleka pro-
matra rad nas svih knjižara ı ko prema tome
može nepristrano da izreče svoJ sud o nama. Stoga
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се зе 1 тој posao svesti samo na to da u kratkim potezima ocrtamhtijenja i dobre namjere hrvatskih knjižara. U koliko Jekoji knjižar u tom uspio. neka to kaže kulturni historičar koji ćeJednog dana napisati koliko su uspjeli svi oni koji su se trudili dadadu svoj prilog hrvatskoj kulturi. pa prema tome, koliko su uspjelii knjižari.
Neću se zadržavati na našim starim pionirima knjižarstva o ko-Jima Je profesor Vjekoslav Klaić napisao opširnu studiju. Spomenućusamo da se prvim hrvatskim knjižarom drži senjski kanonik Sil-vestar Bedriéié, koji je izmedju 1490 i 1510 u Senju Stampao i raspa-Gavao glagolske crkvene i obredne knjige. a prvim zagrebačkimknjizarom, gradjanin zagrebački Ivan Miier, za kojega se znade daје izmedju 1509 i 1515 raspatavao misale Stampane u Mlecima. Prviknjizar u Varazdinu zvao se Ivan Mandele, i on je izmedju 1570 i1580 vodio upravu tiskare grofa Jurja Ul. Zrinjskog. U najzasluznijestare hrvatske knjizare spada i znameniti hrvatski spisatelj PavaoRitter Vitezović (1652—1713) koji je uz velike neprilike i materijalneŽrtve izdavao hrvatsku knjigu. U knjižare ubraja Klaić i Jednoga od.najzaslužnijih ljudi koji su ikada sJedili na zagrebačkoj biskupskojstolici. biskupa Maksimilijana Vrhovca koji Je početkom prošlog: vi-Jeka osnovao biskupsku tiskaru i knjizaru. Jedna od najstarijihzagrebačkih knjižara, knjižara Franje Župana iz 1808 godine. održanaJe ı sada u sklopu knjižare Kugli. koja je prošlog stoljeća prekupilaŽupanovu knjižaru.
Ako uz ova imena spomenem Još ime velikog Ljudevita Gaja kaoizdavaéa, a Vjekoslava Babukiéa kao glavnog knjižara knjige ilirskeı ako spomenem četiri najveća izdavača čiji rad počinje prošlog sto-ljeća, a to su: Jugoslavenska Akademija znanosti i umjetnosti, MaticaHrvatska, Društvo Svetog Jeronima i Hrvatski knjizevno-pedagoskizbor i Društvo hrvatskih Knjizevnika, tada su uz knjizare spomenutinajvažniji izdavači koji su zaslužni za izdavanje i raspačavanje hr-vatske knjige do konca prošlog: stoljeća.
O tim našim velikim kulturnim izdavačkim ustanovama bilo jeili ée biti na ovom mjestu govora. Njihova izdavačka djelatnost ikulturni uticaj koji su vršili na svoj narod od tolike su vaznosti daJe za njih premalen okvir Jednog predavanja. Mogle bi se o njimačilave knjige pisati. a to će po svoj prilici jedanput i učiniti oni kojisu za to pozvani. Ja ću se zadržati za to samo na nekolicini savre-menih knjižara izdavača.
Na prvo mjesto dolazi knjižara Kuzgli. Osnivač ove knjižare,Stjepan Kugli bio Je pravi tip trgovca gentleman-a. Svestrano na-obrazen, a sa znanjem koje je potrebno knjižaru, štamparu i knjigo-veži on Je sinim poletom i velikom ustrajnošću uspio da svojuknjizaru podigne do ranga jedne od prvih evropskih knjižara. Kadabih htio da govorim u uporedjenjima, onda bi mi najlakše bilo daknjižaru Kugli uporedim sa starim stoljetnim dubom, pod čijomgustom lisnatom krunom nalazi khlada i odmora svaki onaj koji se.zanima za književnost, a napose za hrvatsku knjigu. Šenoa, Tomić.Kumičić, Gjalski, Ogrizović, Kosor, najveća imena hrvatske književ-nosti, svi su oni izašli u Kuglijevu izdanju in raširili se ne u tisućama,nego u stotinama tisuéa primjeraka po hrvatskim domovima. Knji-
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zara Kugli je potpuno ispunila do sada svoj zadatak, a kako se vodstvo

nalazi u mladim i sigurnim rukama, vršiće ı dalje uspješno syoju

misizu izdavajući naše novije ı starije pisce.

Drugi knjižar vrijedan spomena ı priznanja Je Mirko Breyer.

Strano prezime, a topla hrvatska, široka slavenska duSa. Zatrpan u

svoje knjige, u rijetke primjerke knjiga svog znanstvenog antikyari-

jata, Mirko Breyer, Gije se ime i slika nalazi u djelu Znameniti

Hrvati, neumorno radi i sam na biografijama zaslužnih Hrvata. Do

sada je objavio nekoliko velikih samostalnih djela od kojih su mu

naročito pomena vrijedne knjige: „Prilozi književno-kulturne povi-

jesti hrvatske" i „Rara i rarissima” — ogled o najstarijim hrvatskim

knjigama i njihovim izdavačima. Osobito ova druga knjiga donijela

mu je priznanje u stranom naučnom svijetu. Napisao Je opširan Ži-

votopis zasluznog hrvatskog rodoljuba 1 pobornika jugoslayenske

misli Frana Kurelca, te je neke odlomke toga životopisa objavio.

Cijelo djelo izaći će vjerovatno do konca ove godine. Osim toga radi

Mirko Breyer opsežan prikaz povijesti humanizma u Dalmaciji u

XVI. vijeku. Matica Hrvatska izdala mu Je djelo: Antun conte Za-

nović i njegovi sinovi, a u domaćim i stranim naučnim časopisima

štampane su mu kraće književne studije.

Kao izdavač odlikuje se Mirko Breyer profinjenim ukusom i

strogim izborom djela prema njihovoj književnoj vrijednosti. On је

prvi počeo izdavali sistematski odabranu dječju i omladinsku knji-

ževnost u vanredno ukusnoj tehničkoj opremi.

Knjižara Radić da nije dala ništa osim svojih lijepih

dječjih slikovnica sa krasnim slikama ı Još ljepšim stihovima u naj-

čišćem i najljepšem hrvatskom jeziku. dala bi dosta, ali knjižara

Radié izdala je i nekoliko prvorazrednih djela političko-historijskih

— na prvom mjestu djela velikog hrvatskog političara StJepana

Radića, i nekoliko prijevoda odličnih djela svjetske književnosti.

Jaroslav Merhaut upoznao Je hrvatsku čitalačku publiku

prijevodima odličnih čeških djela. prije svega sa Bakicom, klasičnim

djelom Bozene Njemcove, a onda prijevodima djela Jules Verne-a 1

Karla Maya.
Stari. sada već zaboravljeni Strmecki pobijao Je uspješno

kroz dugi niz godina takozvanu „šund“ literaturu izdavajući naj-

prije u sveskama, a zatim u knjigama najbolja djela Aleksandra

Dumas-a.
Nekadašnja Tiskara i knjižara A. Sole zaduzila je čitaoce

i ostavila trajan spomen svoga plodnog rada izdavajući djela hryvat-

skih pisaca i prijevode besmrinih djela Henrika Sienkiewicza.

Nekadašnja Knjižara Dioničke Tiskare izdala je čitay

niz najboljih domaćih djela ı mnogo prijevoda iz strane književnosti.

Jedan od dobrih njenih pothvata bilo je pokretanje kazališne biblio-

teke pod uredništvom dr. Nikole Andrića.

Akademijska knjižara Gjure Trpinca izdavala je u svoje

vrijeme odličan Bibliografski časopis kojim Je obayjeStavala Citaoce

o svakoj boljoj novoj knjizi.

Dr. Nikola Andrić napravio je čitav preokret kod čita-

lačke publike svojom Zabayvnom Bibliotekom. Zabavna Biblioteka

polisnula Je stranu knjigu i rasturila preko milijun knjiga od naj-
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boljih naših pisaca i prijevode najpoznatijih stranih književnika. Ne
treba ni spominjati šta to znači ne samo za odgoj naše čitalačke
publike. nego i za napredak i razvoj Stamparskog obrta kod nas.

Knjižara Mineryva obogatila je našu književnost sabranim
djelima Miroslava Krleže, Vjenceslava Novaka, Augusta Šenoe,.Silvija
Strahimira Kranjéeviéa, izdala je antologiju u Sest knjiga pod naslo-
vom ..Sto godina hrvatske književnosti“ i prva Je u našoj književnosti
izdala dva kapitalna djela „Minervin Leksikon“ i rJečnik hryvatsko-
srpskog jezika u slikama pod naslovom „Šta Je Sta’.

Nova Evropa izdala je do sada stotine i stotine svezaka sa
nebrojenim člancima iz društvenog, političkog, umjetničkog. književ-
nog ı socijalnog života, držeći se uvijek visokog evropskog mjerila
ı istine.

Binoza-Hrvatski pisci izdala Je miz starijih i novijih
hrvatskih književnika. Osobita JoJ Je zasluga što je počela sa izda-
vanjem Sabranih djela A. G. Matoša.

Binoza-Strani pisci dala Je u hrvatskom prijevodu čitav
niz djela najglasovitijih svjetskih savremenih pisaca. al: kao krunu
svog izdavačkog rada može smatrati knjige Josipa Horvata,
Politiéku povijest Hrvatske Ii Il; monografiju Fran
Supilo koje su znatile pravi dogadjaj u našem izdavačkom svijetu.
Kako izgleda kad dobra knjiga „upali“ kako izgleda kad publika
dobru knjigu „osjeti“, najbolji Je dokaz baš ova Horvatova Politička
povijest Hrvatske. Drugi dio ove povijesti nije pisac nudio izdavaču,
nego Je izdavač molio pisca da se žuri kako bi Je mogao što prijeizdati. Tu je odmah i odgovor na sve one neosnovane prigovore pisaca
knjižarima zašto ne izdaju. Dajte dobre rukopise. dajte dobra
djela i knjižari će ih izdavati, publika kupovati i svi će biti za-
dovoljni.

Trebalo bi mnogo mjesta i vremena da se spomenusvi oni manji
knjižari u Zagrebu i po provinciji koji nisu neznani, ali su zabo-
ravljeni. Negdje su u zasjenku, malo ko o njima vodi brigu, ali su
oni ipak za to dali svoj prilog pa često i obilat prilog.

Zaboravilo se na Radoslava Bačića u Osijeku koji jenekada počeo izdavati vanredno lijepu kolekciju hrvatskih pisaca
(Ivu Vojnovića, Peciju Petrovića. Ivana Krnica i druge). Nije do-
voljno zapažen Vinko Vošicki koji u Koprivnici neumorno iz-
daje i dobre hrvatske književnike i prijevode stranih dobrih djela.
Janko Dujak u Sisku i Miho Ercegović u Dubrovniku
pokrenuli su vrlo dobre kazališne biblioteke za diletante.

Knjižara Ćelap u Zagrebu počela Je izdavati velike naše
pisce u Jeftinim, ukusnim izdanjima za školsku lektiru, a osim toga
niz francuskih klasičnih djela sa hrvatskim komentarom.

Narodna knjižnica u Zagrebu izdala je ogroman broj
školskih udžbenika od najboljih naših domaćih stručnih pisaca.

Knjižara Narodna Prosvjeta u Zagrebu posvetila se iz-
davanju molitvenika i nabožnih knjiga. Njena djelatnost Je vrlo уе-
lika u tome da širu publiku odvrati od loše, pogubne literature i da
Je privede dobroj knjizi u kojoj su na prvom mjestu moral i etika.

Knjižara Krešimira Grasza pokrenula je vanredno dobrouredjivanu biblioteku pod naslovom Hrvatsk a Savremena
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Biblioteka u kojoj su izašla djela Ujevića, Polića - Kamova i

drugih. Osim ove biblioteke, pokrenula je knjižara Grasz i Biblio-

teku odabranih romana iz svjetske književnosti

u kojoj baš ovih dama izlazi kao prva knjiga Jedan od najboljih

savremnih romana iz čehoslovačke književnosti, a zatim će slijediti

niz romana od najznamenitijih savremenih svjetskih pisaca (Dos Pa-

sos, Upton Sinclair, Jack London, M. Ljeskov i drugi.)

Ima još mnogo njih koji. ako i nisu velike buktinje, a ono bar

kao mali žišci svjetlucaju, i svaki daje onoliko koliko može.

Knjižara Orbis. Knjizara Epo ha, Knjizara Kratina i

mnoge druge uradile su koliko su mogle na unapredjenju hrvatske

knjige. Jedan se bacio na knjige o poljoprivredi (Kratina), drugi na

kratke biografije znamenitih ljudi i na socijalnu književnost (Orbis).

treći na prijevode velikih romana svjetske književnosti (Epoha), tru-

deći se svaki da što više pridonese razvoju hrvatske knjige. Nabra-

jajući tako sve redom ne bi bilo pravo da izostavim samog sebe. da

preskočim Knjižaru Vasić i Horvat. Knjižara Vasić ı Hor-

vat izdala je čitav niz najboljih naših pisaca, najsjajnijih imena

novlje naše književnosti. Vladimir Vidrić. Ivo Vojnović. Mirko Koro-

lija. Isidora Sekulić, Camilla Lucerna. Zdenka Marković, Ivana Brlić-

Mažuranić. Dragutin Tadijanović, Dobriša Cesarić, Olinko Delorko. to

je samo jedan mali dio imena naših pisaca koji su izašli u izdanju knji-

žare Vasić. Knjižara Vasić izdala Je sabrana djela jednog od najvećih hr-

vatskih pisaca, Vladimira Nazorai pokrenula veliku llustrovnu Omladin-

sku Biblioteku u kojoj Je do sada izašlo dvadeset najljepših dječjih ı

omladinskih knjiga od najboljih naših i svjetskih pisaca. Pa kada

jedanput primjetimo da se zaliha tih knjiga smanjuje. da ih je na

skladixtu sve manje i manje. tada ćemo pouzdano znati da Je tisuće

i tisuée dječjih srdaca zadrhtalo čitajućć Istarske bolove.

Jašu Dalmatina, Carevog glasnika. Legende o Hri-

stu. da je tisuée djevojaékih duSa ustreptalo čitajući Zdenku Mar-

ković. Izidoru Sekulié, a nebrojeni odrasli čitaoci se oduševili velikim

pjesničkim djelim Vojnovića, Korolije, Vidrića. Nazora i naše mlade

pjesničke garde. A kolikim je iek studentima medicinarima i filozo-

fima otvoren put u život kroz znanstvena djela dr. Laze Popovića. dr.

Alberta Bazale i dr. Vladimira Dvornikovića.

Т tada. kada se primjeti kako se količina tih knjiga znatno

smanjuje, kako ih nestaje. pogledaće se Vasić i Horvat i reći će

zadovoljno: „Gle. pa naš posao nije uzaludan. Pisci su nam donijeli

rukopise, mi smo ih posijali kao dobro sjeme, niknuo je хаап plod,

pojavila se knjiga koja Je nahranila i napojila onog koji Je bio gla-

dan i žedan. čija je duša bila željna ljepote i poezije ili ko je vapio

za naukom. Isplatilo se za to živjeti.“

A tako će, vjerovatno, reći i svaki drugi knjižar kojega Je knjiga

magijskom moći privukla za cio njegov Zivot i koji. do smrti nije

mogao da se iščupa iz tog čudesnog kruga koji se sastoji iz pisaca,

knjiga ı čitalaca.

Potrebno je da se osvrnem na Jos jednu stranu knjige ı knji-

žarstva na koju malo ko misli, na stranu ekonomsko-socijalnu. Za-

bavna knjiga u Sirem smislu (roman i pripovijetka) Stampa se kod nas

obično u 5000 primjeraka. Pjesme mnogo manje, dramska djela naj-
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manje. Da uzmem kao primjer dva hrvatska pisca: Nazora i Gjalskog.
Sabrana djela Gjalskog izlaze u 20 knjiga. Dvadeset knjiga po 5000,
čini 60.000 primjeraka. Sabrana djela Vladimira Nazora izašla su do
sada u 27 knjiga. Dvadesetsedam knjiga po 5000 čini 81.000 primje-

raka. Dakle od samo dva pisca izradi se preko 140.000 komada knjiga.
I malo ko misli na to. da Je onog časa kada Je knjizar otkupio rukopis
nekoga pisca (makar ı uz cijenu sa kojom Je pisac ponešto nezadovo-
ljan) započeo blagotvoran rad toga rukopisa Još prije nego što se poja-
vio u konačnom obliku kao knjiga. Jer da nije tih otkupljenih rukopisa,
ne bi tvormice papira imale za koga da izrade stotine hiljada
kilograma papira, tiskare ne bi mogle zaposliti stotine ı stotine
slagara. strojara ı radnika, u knjigovežnicama ne bi našlo zarade
mnogobrojno stručno osoblje ı mnogi dječaci ı djevojčice koji svojom
skromnim, ali stalnom ı sigurnom zaradom potpomažu ili izdržavaju
svoje obitelji.

Dakle. pero Jednog našeg pisca nije samo zanijelo ı uzbudilo dušu
Citaéa, nego je to isto pero ustalasalo u isti mah stotine radnih snaga,
uposlilo mnoge ljude, olakšalo mnogome život možda u mnogo većoj
mjeri nego ı samom piscu, a često sasvim pouzdano mnogo više nego
izdavaču knjižaru. Jer treba mnogo godina, pa da se te naštampane
knjige prodadu i da se opet sakupi potreban novac za otkup novih
rukopisa.

Nije na odmet da spomenem kako česti napadaji na knjižare od
strane pisaca nisu ni najmanje opravdani. Možda samo u nekim izu-
zetnim slučajevima. Knjizar je onaj koji snosi sve materijalne tro-
Skove i on je onaj koji snosi često ı velike gubitke kad čitalačka
publika ne primi knjigu dobro. Svaki se Je drugi već unaprijed na-
platio. | pisac (makar ı sa manjom svotom nego što Je računao) i tvor-
ničar 1 štampar ı knjigoveža, samo knjižar nema ni od koga da nešto
traži osim od kupca. U rukama kupea Je ujedno i sudbina mnogih
neizdanih knjiga. Uspije li izdana knjiga i proda li se bar polovina
odštampanih primjeraka. knjižar će lako posegnuti za novim rukopi-
sima ı nastaviti svoj izdavački rad. Ne uspije li knjiga i bude li po-
trebno, što se često dogadja. da se mora po deset. petnaest godina pa
često i duže čekati dok se Jedna knjiga rasproda. tada Je i izdavački
posao ukočen i nikakvi prigovori ı napadaji ne mogu da stvore nov
kapital za izdavanje novih knjiga.

Potrebno Je da kažem ı nekoliko riječi o knjižaru kao kulturnom
radniku. Kakav treba biti knjižar, a da ima prava zahtije-
vati da ga se smatra kulturnim radnikom. Na to baš
nije teško odgovoriti. Možda je teže učiniti.

Kada svaki knjižar udesi svoj život tako da ga se smatra uzor-
nim čovjekom u privatnom životu, a ispravnim na trgovačkomi poli-
tičkom polju.

Kada knjižare ne budu samo obične prodavaonice u koje kupac
ulazi da nešto kupi. a knjižar stoji iza svoje tezge samo za to da nešto
proda. Kada knjižar, a ı svaki njegov namještenik, u onom času kada
drži knjigu u ruci i nudi Je kupcu bude mogao da osjeti kako ta
knjiga nije roba nego neki živ stvor. Ako mu nudeći „.Jadnike“ Vik-
tora Hugoa prohuji dušom strepnja za malom Kozetom. a zastane dah
nad djelom čovjeka — svetitelja, Biskupa Myriella. Ako držeći u ruci
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Zolin ..La béte humaine” osjeti kako je pored njega nevidljivo pro-
hujala lokomotiva ,,Lison”. Ako u éasu kada daje kome Senoino Z 1a -
tarevo Zlato osjeti miris tamjana i zapaljenih svijeéa Majke
Bozje od Kamenitih vrata, a listayuéi po Gustavu Gejerstamu ne bude
mogao da se otme mistici koju ovaj Svedjanin ispreda iz niti izvučenih
iz najdubljih skloništa ljudske duše.

Kada i najmladji naučnik bude znao nuditi dječje knjige sa onim
istim zanosom koji Je njega samog: obuzimao kada Je čitao Robinzona,
Ben Hura, Carevog Glasnika, Priée iz daynine i Ukletog Holandeza.
Eto. tada će i publika drukčije ulaziti u knjižare ı tada će se istom
izmedju knjižara. čitalaca ı kupaca razviti ona veza koja Je potrebna
za zajedničku saradnju na kulturnom polju.

Jer ako su naše škole. sveučilište, akademija i kazalište hramovi

nauke, knjižare će tada postati sjajna predvorjJa tih hramova. Knji-
žare će tada postati u pravom smislu rijeći vrata kroz koja će nauka

u obliku knjige ulaziti u hramove nauke. i vrata kroz koja će hra-
movi nauke slati nove knjige u narod da ga prosvijete ı podignu.

Nema ljepšeg zadatka nego biti posrednik kroz čije ruke ide
kamen po kamen za gradnju velikog hrama narodne kulture.

A knjižari, samo ako budu htjeli, mogu biti ti posrednici.

OSIJEK KAO INDUSTRIJSKI CENTAR

Bernard Krešić, В. C. Osijek

Sve su poratne države. bilo postojeće ili one,

koje su nastale na temelju mirovnih ugovora, na-
stojale već od prvog početka, da se u privrednom

pogledu Sto više osamostale i da svoj privredni

organizam učine što Je god više moguće neodyvis-

nim od drugih država. Ako samo letimično pre-
motrimo gospodarski razvitak poratnih država

opazit ćemo u svim fim državama tendenciju.

kojoj Je cilj, da ostvari spomenutu nezavisnost.

Naročito oštro ova se tendencija ispoljava u dr-

zavama nasljednicama, a to je konaéno i sasyim

razumljivo. Velike zapadne drzave i velike drzave
srednje Evrope već su davno prije rata izgradile svoju produkcionu

privredu u tolikoj mjeri, da je ona bila sposobna ne samo podmiriti
potrebe svog vlastitog pućanstva nego je proizvodila znatne viškove za
izvoz. Drzave nasljednice, koje su se formirale na teritoriju bivše mo-
narhije ili su od nje primile znatne površine ı pripojile ih matici

zemlji nijesu imale nikako razvijenu industriju ali Je ta industrija

bila sasvim slaba i nemoćna da zadovolji povećane potrebe stanoyvni-

štva države. Spomenuta tendencija što veće privredne samostalnosti i

neovisnosti, pa povećana briga za organizaciju državne odbrane, a ko-

načno i povoljna konjunkiura plasiranja kapitala u industriju koju su

štitile visoke zaštitne carine, potakli su i ove drzave nasljednice, da u

što kraćem vremenuizgrade i organiziraju svoju vlastitu produkcionu

privredu.
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Nije dakle nikakvo čudo. da Je tim smJerom pošla ı naša država
i da je ona u svoj privredni program postavila kao vaznu zadaéu iz-
gradnju svoJe vlastite industrije. U našoj Je to državi bilo od naroči-
tog značenja. Jer su krajevi od kojih Je ona formirana bili isključivo
agrikulturne prirode, pa Je ı industrija unutar tih krajeva bila naj-
slabija u relaciji spram svih ostalih nasljednih država.

Razumljivo je. da je kod provodjenja toga programa bila od ve-
like pomoćiinicijativa, koja Je dolazila iz već postojećih industrijskih
centara. Jer su baš iz tih centara dolazile potrebne sugestije za pro-
širenje stare ı za stvaranje ı organiziranje nove industrije.

Zahvaljujući baš toj okolnosti, Osijek je bio sigurno Jedan od
najvažnijih gradova ı industrijskih centara. kojemu Je pala u dio časna
zadaća. da u pogledu proširenja postojeće ı izgradnje nove industrije
prednjači ı da postane Jedan od najjačih industrijskih centara naše
države.

Ležeći u plodnoj ravnici Slavonije, pored plovne rijeke a u nepo-
srednoj blizini internacionalnog dunavskog vodenog puta Osijek je
bio od davnine. a smatramo da Je Još ı danas, Jedan od najvažnijih
privrednih centara nove države.

Opkoljen sa svih strana plodnim njivama, sočnim liyadama, paš-
njacima i izvrsnim šumama, taj Je grad bio ı ostao predestiniran za
središte ı žarište intenzivnog privrednog rada. Taj prirodni njegov
položaj. pa sposobno ı decenijama u osJečkoj industriji stručno odga-
Jano radništvo učinili su. da je grad Osijek postao važan faktor u našoj
narodnoj privredi. specijalno u industriji. o kojoj želim ovdje govoriti.

Prirodno bogastvo Suma, kojim je Slavonija oduvijek obilovala
učinilo je. da Je Osijek postao već davno prije rata sjedištem Jake ı
aa daleko poznate drvne industrije. a veliki kompleksi žitorodnih po-
lja pogodovali su stvaranju Još Jače mlinske industrije.

Želeći dati kratak prikaz o sadanjem stanju osJečke industrije,
ne mogu propustiti. a da baš s obzirom na spomenute dvije industrij-
ske grane 1. J. drvnu ı mlinsku ne spomenemi njihovu prošlost u
gradu Osijeku. ne ulazeći pri tome u analizu političkih i administra-
tivnih prilika, koje su doprinjele, da su ove industrije u tolikoj mjeri
nazadovale.

Gospoda koja poznaju stari Osijek znadu, da Je on bio Jedna od
najvažnijih stanica za izradu i pretovar ogromnih masa raznovrsnog
drveta. Sva domaća ponuda i potraznja bila je ovdje koncentrirana
i osjetke su pilane danju i noéu radile, rezale i preradjivale. Zastup-
nici inozemnih firmi svjetskoga glasa bili su u Osijeku stalni gosti,
kupovali su ı otpremali robu širom svijeta Dravom, Dunavom, morem
i željeznicom. Ovim poznavaocima starog i predratnog Osijeka signrno
Je Još živo u pameti onaj romantični „Lori“ tramvaj. koji Je preko
cijele godine prevozio mase trupaca od kolodvora do Drave i obratno.

Drvna industrija

Jednake su prilike vladale i u izradi pokućstva. Osijek je bio
poznat sa svojim specialnim Jeftinim spavaćim sobama iz mekog dr-
veta ı svojim Jeftinim a dobrim krevetima, koji su našli prodju ne
samo unutar granica države, već velikim dijelom u Bugarskoj, Tur-
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skoj i Maloj Aziji. Ti su se kreveti prodavali uz cijenu od 10 kruna,
pa im Je bio opće poznati naziv „Finfguldenbett“. Naše u Osijeku
izradjene hotelske stolice iz savijenog drveta nalazile su se redovito u
prvoklasnim hotelima Levanta, Kaira i Bombaja, a osječki drveni alat,
prvenstveno blanjala. dominirao Je u zanatskim radionama Bugarske.
Grčke i cijelog Peloponeza. Nedovoljne carinske zaštite, skupni podvoz,
nedostatak redovnih pomorskih prevoznih sredstava pa i druge okol-
nosti, dokrajéile su ovo nekadanje stanje i ove povoljne prilike.

Medjutim još godine 19927 bila je situacija u drvenoj industriji, a
naročito u industriji pokućstva donekle povoljna. Do te godine u Osi-
Jeku su bile četiri velike tvornice pokućstva, čiji su produkti gradu
Osijeku dali neko osobito obiležje. Razloga za naglo propadanje naše
industrije pokućstva ima više. Medju ovima naročito se još ističe okol-
nost basnoslovnog povišenja gradske trošarine na sirovu i polugotovu
robu u samom Osijeku, a zatim povišenje gradske trošarine u glavnim
potrošačkim gradovima Zagrebu, Beogradu, Sarajevu, Spliiu, Dubrov-
niku itd.. koji su svoju trošarinu toliko podigli da ona iznosi gotovo
25% vrijednosti gotove robe. U Zagrebu primjerice ova trošarina iznosi
više, nego li je uvozna carina za istu robu u Francusku i Italiju.
Uočimo li još okolnost, da je trgovina pokućstvom u najvećem dijelu
posao na kredit. pa ako tome dodamojoš novčaneprilike, koje su bile
zavladale u našim bankama, onda je zaista jedini pametan izlaz iz
takve situacije bio. da vlasnici svoja poduzeća likvidiraju ili restrin-
giraju. što su dobrim dijelomi učinili. Od svojevremenih 1500 radnika
u industriji drva, ostalo Je još danas u Osijeku njih oko 9250.

Drvna Je industrija u Osijeku danas zastupljena u svemu sa dva
poduzeća. Jedno Je tvornica pokućstva i parna pilana Josip Povischil,
koje poduzeće Je postojalo već decenijama prije rata. Pored pogona
parne pilane ovo poduzeée izradjuje namjeStaj iz masivnog i savijenog
drveta, uporabom ukoéenih ploéa i furnira, nadalje presovana sjedala
za stolice, tokarske izradjevine i najraznovrsniji drveni alat za sto-
lare, tokare i baévare. Ovo poduzeée imade kapacitet za preradu od
15.000 kubnih metara tvrdog i 10.000 kubnih metara mekanog drveta.
Danas medjutim preradjuje efektivno oko 1500 kub. metara tvrdog i
isto toliko mekanog drva, Sto znaéi da je rad ovog poduzeéa restrin-
giran na 4/1. Ova je tvornica majmodernije uredjena, imade svoj vla-
stiti industrijski kolosjek. a oženjeni radnici stanuju u neposrednoj
blizini tvornice u 8 Jednokratnica sa 52 stana besplatno. No sve to
medjutim ne unapredjuje izvoz robe u inozemstvo, koji bi se lakoćom
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i dobrom voljom mjJjerodavnih faktora mogao popeti na nekoliko mili-
juna dinara godišnje.

Drugo Je poduzeće industrija namještaja zg. Božić kojemu je vlas-
nik dr. Hinko Stein. Ovo Je poduzeće takodjer poznato od starine radi
svoje solidne proizvodnje. Izradjuje pokućstvo u serijama i po na-
rudzbi, a potonje samo u luksuznoj izradbi. Zatim izradjuje kutije za
radio aparate ı satove iz drveta i razne vrste dječjih igračaka iz drveta.
Ovo Je poduzeće uspjelo naći prodju za svoje produkte u inozemstvu.
Radilo se naravno uvijek o manjim količinama. Medju inim ekspor-
tira radio kutije u Palestinu. OvdJe moram navesti Jednu interesantnu
okolnost, a ta Je. da transport jednog vagona te robe od Vukovara
Dunavom do Crnog mora ı odavle do luke Haife stoji isto toliko, ko-
liko jedan vagon iste robe željeznicom od Osijeka do Sušaka. Ova
tvrtka izvozi ı nešto pokućstva pretežno luksuznog u Južnu Afriku u
Durban. zatim u Paris. Lion ı London. Radi poprečno sa 50 radnika.

Mlinska industrija

Prije svetskog rata bio Je Osijek idealno središte mlinske indu-
strije. U okolici nalazili su se veleposjednici, koji su osječkim mlino-
vima mogli dobavljati uvijek velike količine pšenice Jednolične kva-
litete. Zbog jeftinog prevoza vodom bilo je osječkim mlinovima mo-
guće nabavljati ı potisku pšenicu, a mješanjem ove sa našom slavon-
skom pšenicom dobivalo se Je izvrsno brašno. Ovaj proizvod osječkih
mlinova mogao se Je u kvaliteti i u konkurenciji mjeriti sa tadanjim
prvoklasnim znamenitim mlinovima u Budimpešti. Dva velika osječka
mlina bili su u punom pogonu kroz 24 sata dnevno, a kroz 10 mjeseci
u godini. Ti su mlinovi mogli svoj proizvod, koji Je carinom bio za-
StiGen raspacavati po cijeloj tadanjoj državi. Povlastice na vozarini i
refakcije pridonijele su, da se osJečko brašno nije izvozilo samo u gra-
dove Hrvatske 1 Slavonije, nego је gravitiralo do Tirola, zahvaljujući
konkurenciji izmedju državne i južne željeznice. Wien, Praha, Trieste
i Pola bili su takodjer veliki potrošači osječkog brašna, a da se i ne
spominje cijela Bosna i naše Primorje. Za vrijeme rata mljeli su veliki
mlinovi za opskrbu vojske. To je vrijeme medjutim bilo veoma po-
voljno za Jačanje i razvitak i malih mlinova. koji su prije u glavnom
bili t. zv. šrotmlinovi, a kasnije mlinovi na ušur. U tim svojim velikim
i malim mlinovima mogao je u ono vrijeme Osijek samljeti oko 50
vagona pšenice dnevno. Odmah nakonrata javile su se osjeékoj mlin-
skoj idustriji njene stare mušterije. Medjutim izvoz brašna bio je
veoma oteščan izvoznim carinama i mlinska industrija Osijeka, kao
u ostalom ı drugih krajeva, počela Je naglo nazadovati. Novo nastale
države osnovale su svoju vlastitu mlinsku industriju. Veliki mlinovi
nijesu više bili u stanju iskorišćavati svoj puni kapacitet, zbog čega
Je njihova produkcija poskupila, a mali mlinovi sa znatno manjim
телјата pobjedili su velike mlinove. Tako je u Osijeku nestao jedan
od najvećih mlinova srednje Evrope „xwnion“ d. d.. a da slika bude
potpunija, nestali su u isto vrijeme ı veliki mlinovi u Velikoj Kikindi,
Indjiji, Karlovcu, Somboru. Dardi itd. |

U vrijeme cvjetanja mlinske industrije imao je Osijek pet mlin-
skih poduzeća, sa kapacitetom od nekih 50 vagona dnevno i tu su
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količinu faktično preradjivali. Nestankom зротепшог „Џлоп“ тла
i „Karoline“ ostalo Je Još 5 poduzeća a to su Prvi osječki mlin na
valjke d. d. kao najveći sa kapacitetom od 7 i pol vagona. Pryi osJečki
mlin na valjke d. d. imade Jednu sušionu kukuruza sa kapacitetom od
cca 6 vagona dnevno, koja Je vrlo važna u slučaju da kukuruz usljed
nepovoljne Jeseni kasno dozrJeva, ali se u vlažnom stanju uvaža pa
se pomoću ovakovih sušiona brzo konzervira i učini odmah uporabi-
vim za mljevu i gojenje svinja.

Osim toga posjeduje ovaj mlin modernu tvornicu tjestenina, koja

medjutim radi današnjih carinskih prilika nije u pogonu. Prije je bio
dosta Jak izvoz tJestenina na Balkan ı u krajeve zapadne Eyrope. Osim
ovog ostali su Još Merkur mlin i mlin Dragutina Engelhardta, svaki
sa kapacitetom od 2 vagona. Time je kapacitet osje¢ke mlinske indu-
sirije pao na 11 i pol vagona, dakle više od polovice.

U svemu uposluje mlinska industrija u Osiyeku danas oko 50 kva-
lificiranih ı oko 40 nekvalificiranih radnika. Poduzeća rade gotovo
isključivo za domaću potrebu, Jer izvoza nema izuzev nešto mekinja 1
nekojih najernijih vrsta brašna za bivšu Austriju, koje se brašno
ondje upotrebljava kao stočna hrana. Bilo Je u poslednje vrijeme mo-

gućnosti izvoza brašna za Holandiju. ali naše znatno nad svjetskim

paritetom stojeće cijene nijesu pružale mogućnost iskorišćenja posto-

Jećeg kontingenta.

Tekstilna industrija

Tekstilna industrija u Osijeku dobro Je razvijena ı zastupana Je

sa 5 poduzeća. Najstarije i u svojoj struci najjače Je poduzeće Гапепа

industrija d. d. Ova je firma osnovana po Ivanu Fiedleru, industrijalcu
u Wekseldorfu u Čehoslovačkoj godine 1901. te se u početku bavila

isključivo preradjivanjem lana. U kasnijim Je godinama ovo poduzeće

pretvoreno u tkaonicu lanene i kudeljne robe, a istovremeno je osno-

vana nova tvornica za preradbu lana u Vladislavcima kraj Osijeka.

Vremenomje ovo postrojenje takodjer preudešeno za izradu kudelje.

Lanena industrija uposluje samo u Vladislavcima redovito oko

100 radnika, a u sezoni Još oko 200 poljoprivrednih radnika. Oyim se

radnim snagama preradjuje uz Sd-satno radno vrijeme godišnje oko

120 vagona sirove lanene i kudeljne stabljike, pa prema tome to podu-

zeće proizvodi 15 do 20 vagona kudeljnog i lanenog vlakna. Jedan dio

toga vlakna preradjuje Lanena industrija u svojoj vlastitoj predionici

u Osijeku. dok se znatan dio vlakna eksportira u Njemačku, Češku.

Madjarsku. a prigodice u Englesku ı Francusku.

Dalnji je produkt lana sjeme. koje se danas kod nas proizvodi

već u zna{nim količinama. Ako se uoči okolnost. da eksportiramo lan

i kudelju, da smanjujemo nadalje u znatnoj mjeri uvoz lanenog

sjemenja, onda je jasno, da je ovaj rad Lanene industrije u velike

koristi našoj trgovatkoj i platnoj bilanci.
Poduzeće je svoja postrojenja vremenom upoipunilo i vlastitom

bojadisaonom, zatim impregnacijom i konfekcijom. Tkaonica je od

godine do godine povećavana i modernizirana, a u poslednje Je vri-

jeme potpuno elektrificirano cijelo poduzeće. Lanena industrija d. d.

Jedino Je poduzeće u našoj državi, koje preradjuje kudeljne proiz-

vode takoreči od zrna do gotovog produkta. Ta, naime, industrija pre-

210



тадјије kudeljne produkte od stabljike do vlakna, prede vlakno. tka,
bojadiše. impregnira i konfekcionira sve svoje kudeljne proizvode i
velik dio svojih lanenih produkata.

Lanena industrija d. d. izradjuje razna platna za krojački pri-
bor. platna za gradlove. za zastore, za matrace, suntéane ponjave.
stolno i posteljno rublje. gotove stolnjake. ubruse i ruénike, platna
za dekoraciju ı odijela, nepremočiva platna za cerade. šatore, a iz-
radjuje i gotove cerade. Poduzeće u velikoj mjeri producira i za
vojsku. kojoj dobavlja slamaričko, postavno, čaršafsko, krovno i šator-
sko platno te platno za radna odijela i krušne torbice.

U osječkoj tkaonici sada radi oko 170 razboja raznih širina sa
svim potrebnim nuzgrednim strojevima. Proizvodi ove industrije pro-
daju se diljem cijele države, a znatni dijelovi te produkcije idu za
vojsku i mornaricu, upravu državnih monopola, državne željeznice,
bolnice. kaznione i za druga državna nadleštva.

U njenoj osJečkoj tvornici uposleno je redovno 200 do 250 radnika,
a svoja Je postrojenja modernizirala uvodjenjem socijalnih ustanova
kao što su blagovaone, garderobe. kupatila i uredjaji za odstranjiva-
nje prašine iz odijela. sve na korist svojih radnika.

Po svojoj veličini drugo je tekstilno poduzeće Prva jugoslavenska
ikaonica svilene robe d. d. Ova je firma osnovana godine 1950, a
uspjela Je. da se u razmjerno vrlo kratkom vremenu dobro uvede u
cijeloj državi. Njeni su proizvodi danas poznati kao prvorazredni.
Izradjuje sve vrste jeftinijih svilenih i polusvilenih tkanina od na-
ravne i umjetne svile. Sa zadovoljstvom možemo konstatirati, da su
produkti ove tvornice u znatnom dijelu istisnuli inostranu konkuren-
ciju. Tvornica Je snabdjevena sa najmodernijim strojevima i vrlo je
dobro zaposlena, tako da povremenoradi u dvije smjene. Sirovine uvozi
velikim dijelom iz inozemstva. ali je preradba sva domaéa, a i boja-
disanje robe obavlja se već u cijelosti u tuzemstvu.

Poduzeće uposluje 14 administrativnih i 25 tehničkih činovnika te
redovito oko 400 radnika. koji izradjuju godišnje oko 1.560.000 metara
robe za svilene haljine. rublje i pomodne artikle. Poduzeće je izgrad-
jeno prema najmodernijim tekovinama tehnike, posjeduje potrebne
institucije u korist zdravlja radnika. a podržava svoju vlastitu ne-
deljnu školu za stručnu izobrazbu svog radništva. Poduzeće је uteme-
ljeno sa dioničkom glavnicom od 2 milijuna dinara, koja je kasnije
povišena na 5 milijuna dinara.

Od manjih tekstilnih industrija valja spomenuti industriju rublja
Springer ı Petru ı tvornicu trikotaže „Mara“, koja je vlasništvo iste
tyrtke. Radionice ovih poduzeéa snabdjevene su najmodernijim stro-
jevima, a preradjuju godisnje oko 5.000 kg pamuénei oko 3.000 kg vu-
nene predje. Poduzeée izradjuje sa 32 radnika sve vrste pletene robe
poimence bluze, kape, pulovere, Salove i majice. U industriji rublja
zaposluje ovo poduzeée oko 50 radnika, a preradjuje godišnje oko
200.000 metara tkanine. U istu kategoriju spada i tvornica rublja i
trikotaže „His“, kojoj Je vlasnica tvrtka Samuel Rottmann i sinovi.
Ova industrija preradjuje godišnje oko 1 i pol vagona pamučne tka-
nine i jednaki kyantum vunenog i pamuénog prediva. Zaposluje po-
prečno 45 radnika.
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Ргећгапђепа !пдизја

U toj grani industrije grada Osijeka zauzimlje po svojoj veličini
ı važnosti prvo mjesto Prvo hrv. slav. d. d. za industriju šećera.
Osjeéku su šećeranu osnovali davno prije rata ovdašnji privrednici uz
financijsku pomoć Živnostenske banke iz Praga. Tokom godina ova
se znažna osJečka industrija izgradjivala tako, da spada u red najve-
ćih šećerana u našoj državi. Pri iskorišćenju svog punog kapaciteta,
Šećerana preradjuje u Jednoj kampanji oko 100.000 tona šećerne repe.

SJedište ove velike šećerne industrije u Osijeku snažno je djelo-
lovalo na okolnu poljoprivredu u pravcu sadjenja i gajenja šećerne
repe. No klimatske prilike Slavonije nijesu za kulturu repe baš naj-
povoljnije. Velika atmosferska vlaga srednje i sjeverne Slavonije sa pre-
komjernim oborinamaštetno utječe na kvalitet repe. U tom se pravcu
osJečka šećerana nalazi u lošijem položaju od ostalih industrija šećera
u državi. Uz ovaj prirodni nedostatak sirovine dolaze još i odredbe o
otkupu repe, koje ne pogodjuju osjetkoj Seéerani. Uredbom su naime
propisane otkupne cijene Se¢ernoj repi, pa osje¢ka SeGerana morapla-
éati iste cijene za repu. koja sadrzaje manje Seéera, nego li repa, koju
nabavljaju ostale šećerane.

Uslijed toga Je šećer što ga proizvodi osJečka industrija skuplji
od šećera konkurencionih poduzeća. a kako je cijena šećera u trgovini
izjednačena, pada ova diferencija na teret same osJečke Šećerane.

Tom Je prilikom interesantno spomenuti, da Je prosječna potroš-
nja šećera u Jugoslaviji vrlo malena. U našoj državi dolazi godišnje
51 kg šećera na svakog: stanovnika, pa se Jugoslavija nalazi po potroš-
nji šećera na pretposlednjem mjestu u Evropi. Iza nas dolazi samo jos
Albanija. Ta je minimalna potrošnja šećera kod nas posljedica visoke
cijene šećera, a ta Je opet visoka cijena uzrokovana vanredno visokim

trošarinama. Trošarine na šećer iznose Din 750 po kilogramuza sirovi
šećer ı kristal. a Din 8— za šećer u kockama i glavama i za Se¢erno
brašno. Prema tome skoro ”/, cijene šećera otpadaju na troSarine, a
Jedva nešto preko #4 na samu vrijednost robe.

No i pored svih tih nepovoljnih uvJeta osječka Šećerana još i da-
nas preradjuje u jednoj godisnjoj kampaniji oko 7.500 vagona šećerne
repe. Ona proizvodi sve vrste rafiniranog Seéera, a kao nusprodukte
suhe rezance, melasu i saturacioni mulj. Proizvedeni se Seéer say trosi
unutar države. dok suhe rezance Šećerana izvozi u Njematku i Ma-
djarsku.

Za vrijeme kampanije osJečka Šećerana zaposluje oko 1.500 rad-
nika i oko 60 činovnika. Za pogon svojih strojeva Šećerana u punom
pogonu troši dnevno 5.100 metričkih centi uglja i 12.000 kilovata elek-
irične struje. Ona imade 5.600 metara vlastitog normalnog željezničkog
kolosjeka, oko 12 km. vlastite industrijske željeznice na parni pogon
i oko 18 km. vlastite industrijske željeznice na konjski pogon.

Zatim valja spomenuti u ovoj industrijskoj grupi Prvu slavonsku
parnu pivaru C. Šeper. Ova stara pivarska industrija grada Osijeka

preradjuje godišnje oko 160.000 kg ječma i 2.000 kg hmelja. Pri pot-
punom iskorišćavanju svoga kapaciteta, osječka Je pivara u moguć-

nosti preraditi trostruku količinu navedenih sirovina. Medjutim znatno

povišenje irošarina zadnjih godina i znatno opadanje cijena vinu. a
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konačno reducirana kupovna snaga potrošača uzrokom su, da osJečka
pivarska industrija ne može u cijelosti iskoristiti svoj produkcioni
kapacitet.

Medju važnije industrije ove grane treba ubrojiti i „Karolinu“
tvornicu keksa d. d. Ova industrija preradjuje godišnje oko 20 vagona
brašna. 5 vagona šećera ı oko 1 ı pol vagona masti, a producira kekse.
biskvite. čajno pecivo ı vafle. Dionička glavnica iznosi 2,500.000 dinara,
a broj se zaposlenih radnika kreće izmedju 100 do 110. Ovo je pod-
uzeće takodjer nekada radilo u znatno većem obimu, medjutim Je usli-
Jed općih prilika ı osobito Jake konkurencije drugih poduzeća moralo
svoju produkciju znatno smanjiti.

Konačno još da spomenem tvornicu kandita Kaiser ı Stark koja

proizvodi godišnje oko 160 tona raznih kandita ı 40 tona čokoladne
robe. Poduzeće Je vrlo dobro uvedenoı radi stalno sa okruglo 100 rad-
nika. Potrebne specijalne sirovine nabavlja iz inozemstva i to kakaovo
zrno iz Engleskih kolonija, a kakaov maslac ız Holandije.

Metalurgijska industrija

Ne samo u Osijeku, veé mogu slobodno reéi u cijeloj drzavi za-
uzimlje Osjetka ljevaonica i tvornica stroJeva d. d. položaj Jednog od
vodećih poduzeča. Oyo Je poduzeće osnovano godine 1912 u dosta
skromnom opsegu. pa mu tadanji stručnjaci nijesu proricali dug ı
uspješan život. Početak Je bio Jedva nešto veća radionica ı skromna
ljevaonica sa Jednom prizemnom stanbenom zgradom. Broj se radnika
kretao izmedju40 ı 50. Prilike za vrijeme rata svakako su doprinjele
da se Je ovo poduzeće podiglo. ali Je neosporno. da se ljevaonica ı
nakon rata intenzivnim radom i nastojanjem syoga vodstva podigla na
zamjernu visinu i na onu veličinu, koju danas vidimo. Ovo poduzeée
uposluje sada redovito oko 650 radnika, 50 administrativnih ı 52 teh-
nička činovnika. LjJevaonica Je osnovana sa glavnicomod 400.000 kruna,
a sadanja dionička glavnica iznosi 5 milijuna dinara. Izgradjena po-
vršina bila Je u početku rada ove tvornice 200 kvadratnih metara, a
danas Je ona dosegla veličinu od 18.000 kvadratnih metara. Pouzeće
danas imade veliku ljevaonicu željeza. odjeljenje za izradu konstruk-
cija, rezervoara, mostova. kotlova te za izradu gospodarskih ı drugih
stroJjeva. zatim odjeljenje za emajliranje kada za kupaonu i svakog
drugog emajliranog materijala, odjeljenje za fabrikaciju peći ı šted-

njaka. odjeljenje za izradu šarafa i nitova i odjeljenje za izradu plin-
skih motora ı generatora.

Glavne sirovine koje poduzeće preradjuje pri iskorišćanju cijelog

kapaciteta Jesu 5.000 tona sirovog i starog željeza. 2.000 tona raznog fa-

zonskog: željeza. lima, žice, čavala i šarafa, 250 tona tehničkog: drva ı

200.000 kg raznih boja. firnisa, lakova ı emajlne mase.

Vodstvo poduzeća nije ostalo samo na stalnom proširivanju rada ı
moderniziranju svojih postrojenja, već Je osobito mnogo učinilo u
prosvjetnom ı socijalnom pogledu. Uz samu tvornicu spojena Je po-
vlaštena Državna muška stručna zanatska škola, u kojoj se odgajaju
mladići svih zanata, koji u tvornici rade, a poduzeće za tu školu žr-
tvuje godišnje velike svote, stvarajući sebi valjani domaći podmladak.
Učenici se ove škole nalaze prije podne na praktičnom radu, a poslije
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podne u posebnoj po poduzeću sagradjenoj školi. Nastavu vrše pro-
fesori osječkih srednjih škola i tehnički činovnici poduzeća.

Pored tvornice nalazi se kolonija sa činovničkim i radničkim sta-
novima.

Godine 1937 proslavila je Ljevaonica 25 godišnjicu svog opstanka
u prisutnosti najviših državnih vlasti, pa je tom prilikom i sa strane
državnih vlasti ı sa strane privrednih krugova naišla na opće pri-
znanje svome raduı djelovanju.

Kemička industrija

Ova Je grana industrije u Osijeku u glavnom zastupljena sa tri
kategorije: industrijom sapuna. proizvodnjom žigica i rafinerijom mi-
neralnih ulja.

U industriji sapuna stoji Osijek na prvom mjestu u našoj državi.
Ovaj svoj vodeći položaj grad Osijek stekao je time. što se u Osijeku
nalaze tvornice Jugoslavenskog d. d. Schicht-Lever. Ovo je industrij-
sko poduzeće najveće svoje vrste u Jugoslaviji. Oko 25% cjelokupne
proizvodnje sapuna u našoj državi otpada na tvrtku Schicht-Lever. Go-
dišnja produkcija poduzeća iznosi oko 450 vagona sapuna i razne druge
kozmetičke robe. Ova bi proizvodnja bila i znatno veća. kada bi opća
potrošnja sapuna u našoj državi bila znatnija. U Jugoslaviji otpada na
svakog stanovnika godišnje oko 120 ke sapuna. dok u zapadnim evrop-
skim državama troši svaki stanovnik godišnje prosječno oko 8 do
10 kg sapuna. Osim toga kod nas Je u dosta velikoj mjeri razvijena i
kućna proizvodnja peraćih sapuna, što naravno oštećuje siručnu in-
dustrijsku proizvodnju.

Medjutim usprkos ovim nepovoljnim faktorima Schicht-Lever se
neprestano povećaje zahvaljujući to u velikoj mjeri svojoj izvrsno
organiziranoj propagandi. Tako Je baš nedavno poduzeće modernizi-
ralo svoje tvorničke uredjaje i sagradilo novu zgradu za administra-
ciju sa troskom od 15 milijuna dinara. Sagradjena je nova kotloynica,
pa poduzeée sada moze proizvoditi 5 puta viSe, nego Sto je sadanja
njegova produkcija. Čim se ove melioracije poduzeća budu praktično
počele primjJenjivati, bit će produkcija ovog poduzeća oko 1000 vagona
sapuna za pranje ı oko 100 vagona toaletnog sapuna ı razne kozme-
tičke robe godišnje. |

Kod ove pregradnje uprava poduzeća nije zaboravila ni svoje rad-
ništvo. Sagradjene su uzorne socijalne ustanove: radničke kupaonice,
garderobe, tuševi, blagovaonice snabdevene plinskim reSoima za gri-

janje hrane. u cijeloj su tvornici instalirani najsavremeniji engleski

kloseti. a sada se organizira i radnička biblioteka.

Schicht-Leyer proizvodi sapune za pranje rublja, toaletne sapune
i sapun u prahu, kozmetiku i sirovi glicerin, koji izvozi u Južnu
Afriku.

Poznata Je „Drava“ tvornica žigica u Osijeku, koja spada u red
najvećih šibičnih industrija u Jugoslaviji. Industrija žigica u našoj
državi nalazi se u povoljnoj situaciji uslijed monopolskog: položaja,

Sto ga uziva temeljem zakona od godine 1928, pa se poslovanje Drave
odvija normalno i bez većih potresa, a ova Je industrija ı godine krize

preturila lako, zahvaljujući to baš postojećem monopolu.
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Na produkciju žigica povoljno Je takodjer djelovao i Zakon o
60% %-inom monopolskom zajmu ız godine 1928. kojim su uvedene у:-
soke takse na mehaničke upaljače. Vidljivo se to odrazilo i na pro-
dukciji osječke tvornice Zigica. Dok je godine 1921 proizvedeno 97
milijuna kutija žigica, godine 1925 102 milijuna kutija. a godine 1950
124 milijuna kutija. iznosila Je produkcija 1957 godine 148 milijuna
kutija žigica.

Drava Je osnovana godine 19850 po Mirku Reisneru, a godine 1909
pretvorena Je u dioničko društvo. Godine 1955 tvornica je potpuno
pregradjena i modernizirana. Danas ona spada u koncern Jugosla-
venskog druStva zigica d. d. u kojem je u velikoj mjeri angaziran
švedski kapital.

Interesantno je vidjeti sve one stare, za uspomenu sačuvane, stro-
Jeve ı primitivne naprave za izradu žigica iz doba početka rada pored
sadanjih ogromnih strojeva. koji gotovo poput živog Соујека ођау-
ljaju istodobno nekoliko poslova i primaju na Jednoj strani drvene
klade. a na drugoj strani izbacuju milijune gotovih složenih i pake-
tiranih Zigica.

Drava troši godišnje oko 5.700 kubnih metara drveta. 140.000 kg.
papira. 60.000 Ке. klorkalija. 6.000 kg. einkovog: bjelila. 12.000 kg. tut-
kala. 6.000kg. sumpora. 5500 kg. fosfora, oko 50.000kg. parafina.
20.000 kg. krumpirovog brašna. 4.000 kg. asbesta, 21.000 kg. staklenog
brašna, po 2.600kg. antimona i gumiarabikuma i oko 400 ke. drugih
kemikalija.

Konačno u grupi kemijske industrije valja spomenuti ı osJečku
rafineriju mineralnih ulja „Ipoil“. Ova posve moderno uredjena rafi-
nerija može pri iskorišćenju punog kapaciteta preraditi godišnje oko
4.500 vagona nafte. Danas ona uslijed podijele kontingenata izmedju
pojedinih rafinerija, preradjuje samo 1.200 vagona godišnje. Ipoil pro-
ducira benzin. petroleJ ı razne vrste mašinskih ulja i laganih maziva.

Razne industrije

Medju najveće ı najmodernije tvornice u državi svoje struke
spada i OsJečka tvornica koža d. d. Ovo Je poduzeće osnovano već
nekoliko desetaka godina prije rata kao sitno poduzeće obitelji Bar-
tolović. zatim Je pretvoreno u dioničarsko društvo ı prešlo je u posJed
nekadanje Hrvatske zemaljske banke dok nije konačno postalo vlas-
ništvo sadanjih glavnih akcionara, koji su ovo poduzeće postavili na
zamjernu visinu i učinili ga Jednim od najmodernijih poduzeća svoje
struke. Početni kapital iznosio 50.000 kruna, a sadanja je dionička
glavnica 5 i pol milijuna dinara. Poduzeće uposluje 12 tehničkih i 8
administrativnih činovnika ı redovno oko 210 do 220 radnika. Pre-
radjuje godišnje oko 2.520.000 kg. sirove kože te izradjuje kropone.
vratine, okrajine i kromkropone, sve vrste koža za fabrike obuće.
obuéare, opanéare i remenare zatim ovčje kože i specijalne kože rep-
tilija. Odpatke kožica ı kosti od rogova izvozi u Njemačku.

Vrlo Je interesantno i napredno poduzeće „Sıya“ mehanička tvor-
nica kefa ı četaka. Izradjuje sve vrste kefa, kistova, zubnih kefica i
čeličnih kefica za tehničke svrhe, pa metle od najprimitivnijih do
najfinijih vrsta. Godišnje preradjuje oko 500 vagona drya, 8 do 9 va-
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gona Zivotinjske dlake i 5 do 6 vagona biljnih sirovina. Jedan dio
dlake uvozi iz Švedske. Engleske, Poljske, Australije i Kine, a biljne
sirovine iz Afričkih zemalja ı Meksika. Zaposluje oko 210 radnika.

Keramička industrija zastupljena Je sa dvije velike industrijske
ciglane i sa više manjih zanatskih ciglana ı sa jednim poduzećem za
industriju mramora ı granita. Ova industrija uvelike ovisi o gradjev-
nim prilikama u Osijeku, a kako su te prilike poslednjih godina bile
vrlo slabe. to Je ı ova industrija u velikoj mjeri nazadovala.

Prerada papira ı fabrikacija kartonaže stoji takodjer u Osijeku
na visokom stepenu. Štamparski zavod Krbavac i Pavlović poznat je
po svom modernom uredjaju u cijeloj državi, pa se znatan dio mušte-
rija toga poduzeća nalazi van Osijeka. Izradjuje sve vrsti kartonaže
i moderne plakate, a bavi se ı štamparskim poslovima. Zaposluje po-
prečno oko 200 radnika. Gradjanska tiskara Krvarié i Pavisié k. d.
jedina je tiskara u Osijeku koja posjeduje moderne rotacione stro-
Jeve za štampanje novina i svoju vlastitu cinkografiju.:

Radi dopune ostaje mi samo Još da spomenem industriju osvJet-
ljenja t. J. Gradsku elektranu ı OsjJečku plinaru d. d.

Prva spada u red velikih modernih elektrana ı po syom kapacitetu
može. .da snabdjeva električnom energijom ne samo grad Osijek nego i
njegovu Siru i blizu okolicu. pa u tom pravcu i razvija syoja nasto-
Janja. Plinara kao žrtva moderne tehnike osyjetljenja ne sluzi vise
u tu svrhu, veé dobavlja plin iskljuéivo za domaée i pogonsko-teh-
ničke svrhe.

Završujući ovaj svoj prikaz nalazim potrebnim. da u kratkim cr-
tama prikažem osječku industriju takodjer ı u brojkama ı to kako

Je njezino stanje bilo danom 51. decembra 1957.

Drvna industrija sa 2 poduzeća zaposluje 19 činovnika ı 255 rad-
nika.

Mlinska industrija sa 5 poduzeća. 25 činovnika i 94 radnika. Ostala
prehrambena industrija broji 4 poduzeća ı to Jedna šećerana, jedna
pivara i Jedna tvornica kandita i Jedna tvornica keksa. Ukupno upo-

sluje 65 činovnika ı 1.591 radnika.
Keramična industrija broji 2 tvornice cigle ı crijepa ı Jedno podu-

zeće za industriju mramora i granita. Broj činovnika iznosi 9, a rad-
nika 115.

Tekstilna industrija sa svojih 5 poduzeća zaposluje 70 činovnika

ı 842 radnika. |

» &

»Slavija« |
JUGOSLOVANSKA ZAVAROVALNA BANKA

- DD:

BEOGRAD, ZAGREB, LJUBLJANA,
SARAJEVO, NOVI SAD, OSIJEK
GENERALNO RAVNATELJSTVO V LJUBLJANI

 



U kemičkoj industriji. koja broji 4 poduzeéa uposleno je 175 či-
novnika ı 441 radnik.

Metalurgijska industrija zastupana je samo sa jednim poduzećem,
koje imade 62 činovnika i 679 radnika.

Industrijske štamparije i industrija za preradu papira broji 5
poduzeća sa 24 činovnika i 541 radnikom.

Industrija osvjetljenja t. J. elektrana i plinara ima 50 činovnika
ı 149 radnika, a konačno razne industrije, koje sam napred spomenuo
zaposluju 29 činovnika i 460 radnika.

Ukupno u gradu Osijeku imade 52 industrijska poduzeća sa 506
činovnika ı 4.965 radnika.

Procentualni odnos izmedju muških i ženskih činovnika je 74%
za muške ı 20% za ženske. Od radništva otpada na muške 56.25 %. na
ženske 59895% a na maloljetnike 480%. Postotak kvalificiranog rad-
ništva iznosi 2400%. dok sve ostalo otpada na nekvalificirano rad-
ništvo.

Napominjem Još da su od navedenih 52 industrijska poduzeća njih
10 dionička društva sa dioničkim kapitalom od 101.450.000 dinara i re-
zervnim fondovima u visini od 105.591.200 dinara Od ovih 10 dioničkih
društava utemeljeno svega 5 prije rata, a u času utemeljenja imala su
ta društva predratnu dioničku glavnicu od 6.950.000 kruna.
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Intern medicine Frankopanska 1

Mesto. pen ee Adresa: posloyna
ime. prezime i zanimanje | Klasifikacija privatna

KARLOVAC: | SrednjeSkolska i
| aT Del T | nastava Stancerova §/I
ТаоИо 050 Education secon-

profesor dary schools

2. Dr. Jerinić Rudolf, Interna medicina Bolnica
liječnik

5. Vjekoslav Rajman.
prof. drž. trg. akademije

4. Ivan Vojvoda,
tvorničar pokućstva

Trgovačko školstvo
| Education-Com-
| mercial schools

Izrada pokućstva
Housen furniture

manufacturing

Drz. trg. akademija
Aleksandrova 15

Mazuraniéeva
obala 37

 

NOVI SAD: Kr. Aleksandra I.

 

  

- Tel. br. 27-00
5. От. Miliéev Vladimir. Interna medicina Kr. Aleksandra I.

lekar-internista Internal medicine Tel. br. 27-00

STARA KANJIZA: Stara Kanjizanae = Javna bezbednost Tel. br. 3
6. Terzin Lazar, Public safety Stara Kanjiza

pretstojnik policije service Tel. br. 5

SOMBOR:

7. Svetislav Sarka.,. Sudstvo Okružni sud
sudija okružnog suda Judiciary
 

ZAGREB:

8. Ing. Božidar Filipović,
Sef odel. gradske elektr. centr,

9. Dr. Milovan Mlinarié,
advokatski pripravnik

i snaga
Electric light and
powerservice

Zajmovi

Loans 
Elektriéna rasvjeta  Gunduliéeva 32

Tel. br. 46-41

Palmotiéeva 35
Tel. br. 6208

Ulica baruna
Jelačića 2
Tel. br. 54-54

Gjorgjiéeva 2
Tel. br. 3221
 
 

ISTUPILI IZ KLUBA:
 

SUBOTICA: 1. Lajéo Beck (umro)
2. Dr. Milivoj Kendjelac
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RAD NAŠIH KLUBOVA

BAČKA TOPOLA. — Oktobar mesec

je protekao u ozbiljnom i konstruktiv-

nom radu sviju članova našeg kluba.

No da su prvi sastanci u ovom mesecu

bili obuzeti strahom za evropski mir,

ipak se u našem klubu jako verovalo

i nadalo da će pobediti bolja i mudrija

uvidjajnost i da će čovečanstvo moći

izbeći onu katastrofu, koja je ozbiljno

pretila ovo delo zemaljske kugle. — U

toku ovog meseca Je održano dve pre-

davanja i to prvo je održao br. Horvat

Aleksander o svojoj struci, a drugo br.

Roder Oskar pod naslovom: „nekoliko

reči o vazduhu.“ Na sastanku od 11-og

odali smo poštu našem nezaboravlje-

nom bratu pok. Beck Lači, biyšemučla-

nu kumovskog R. C. iz Subotice, koji

je 10-og o. m. preminuo. Poslednji sa-

stanak je održan u znak zadrugarstva

i ustanovljen je program rada za idući

mesec.

BEOGRAD. — Na 490-om sastanku

3 oktobra 1938 g. odrzao je br. Dr. Pr-

žić jedno vanredno interesantno pre-

davanje „O putu sa „Obilićem“ kroz

Francusku. — Na 4091-tom sastanku

10 oktobra 1958 g. održali su gosti 2.

Dragutin Paulić i Konstantin Kostić

dva kratka predavanja o propagandnoj

delatnosti društva „Putnik“. Ova su

predavanja bila propraćena prikaziva-

njem interesantnog „Puiniko-

vog“ propagandnog filma u boji. — Na

490-om redovnom sastanku pročitao je

brat Dr. Vlada R. Petković referat O

istorijskom značaju naših starih ma-

nastira. — Na 495-om redovnom sa-

stanku 24 oktobra o. g. pročitao je brat

veoma

sekretar Dragomir Pavlović veoma za-

nimljivo predavanje o knjizi Duff-

Соорета „ТаПеутапа“. — Na 494-om

redovnom sastanku održao Je gost Dr.

Bogdan Djorić predavanje „O Radio-

steziji, njenom značaju i njenoj Ppri-

meni.“

BRČKO. — U mjesecu oktobru о. g.

imali smo 4 redovita sastanka sa pros-

ječnom frekvencijom od 84%. — Pošto

je ljeto prošlo a i braća su se sva već
sa ljetnih odmora kući vratila nadamo

se u idućem mjesecu Još boljoj posjeti

klubskih sastanaka. — Posjete od osta-

lih klubova u ovome mesecu nismo

imali, dok smo nedeljne izveštaje do-

bivali od većeg broja klubova iz našeg

distrikta, a naša je želja da dodjemo

u kontakt sa svima domaćim klubovi-

ma. — Referati o pojedinim zanimlji-

vostima iz primljenih nedeljnih izve-

štaja klubova našeg distrikta. bili su

redovito podnešeni i pažljivo od braće

saslušani. — Prateći rad ostalih klu-

bova braća su, a da bi se izgradili u

što bolje rotare. izrazili želju, da se

nabave sve potrebne brošure koje go-

vore o rotarstvu. — Na sastancima di-

skutovano je pitanje iz komunalnih

potreba našega grada, a stime u vezi

i pitanje oko zbrinjavanja mladeži na

zanate i suzbijanje prosjačenja. — Iz-

nešene su sugestije članovima odbora

za služenje zajednici, pa će ovi stayiti

klubu predlog za riješenje ovoga pi-

tanja. — Pretresano je i pitanje — iz-

rade škice za našu klubsku zastavu, pa

će i ovo pitanje dobiti svoje konačno

riješenje u mesecu novembru o. =. dok

smo medjutim dobili — klubsku na-

pisnu ploču na prostorijama gde se sa-

stanci održavaju. — Osim toga na že-

lju sve braée rijeSeno je da se pocam

od 20. X. o. g. klubski sastanci održa-

vaju u 19.50 časova umjesto u 20 u istim

prostorijama do daljnjeg. — U ovome

mesecu održana predavanja imali smo

ova: Artur Padjen: o načinu trgovanja

suhom šljivom na Šljivskim pijaca u

predratnoj Srbiji sa usporedbom trgo-

vanja na našoj pijaci, Ing. Danilo La-

zić: Način sušenja suhe šljive u Bosni

usporedjen sa načinom sušenja šljive

u predratnoj Srbiji i iznoseći koristi
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koje proizlaze od sušenja na način sr-

bijanski kako po proizvodjača tako i

po trgovca. — Dne 27. oktobra o. g.

održao Je predavanje o temi „Islam i

Higijena" brat Dr. Abdulah Bukvica,
u kojem je izneo dokaz, da su propisi

Islama istobodno i propisi Higijene.

DUBROVNIK. — U ovom mjesecu
nije održao nijedno predavanje, te su

svi sastanci bili posvećeni drugarstvu.

R. C. Guernsey nazdravio je na jed-
nom od svojih sastanka našem klubu,

te Je sa naše strane ta zdravica uz-

vraćena. Preko br. Sokolovića primili
smo klubsku zastavicu R. C. Wimble-
don. Na sastanku od 15. oktobra izvr-

šio je g. Konigstadter skioptijsko pri-

kazivanje svojih vrlo uspjelih kolori-
ranih snimaka sa našeg Primorja. Vr-

lo iscrpan referat ı uiiske sa svog

puta u Rim dala su br. Dr. Vidoević
i br. Dr. Bubalo na sastanku od 27.
oktobra.

KARLOVAC. — Rad kluba u mjese-
cu oktobru o. g. počeo је zanimivim
predavanjem sina klupskog člana br.
A. Hoppea, maturanta g. Borivoja
Hoppea. Mladi predavać iznio je svoje
utiske iz putovanja po Francuskoj, a

osim toga iznesao Je Jedan prevod iz

francuskog o Internacionalnoj Banci.
Na prvom slijedećem sastanku t. J. 10.

oktobra o. g. predavao je odlično br.
N. Georgijević, o temi „Razmišljanje“,

kojom prilikom obrazložio je misli g.
dra Milana Jevremovića o naslovnoj

temi. Na sastanku od 24. oktobra odr-
žao Je zanimivo predavanje br. dr. K.
Bival „O povjesti medicine“ predavać
Je dao lijepu sliku ove za čovječanstvo
korisne znanosti. Zadnje predavanje u
mjesecu, održao je br. pastpretsjednik
dr. Alberto Longhino, o temi „Nešto
iz duševnog života čovjeka“, razradiv-
ši nada sve odlično ovu temu. Osim
domaćih izvještaja i pošte, primao je
klub obavijesti iz klubova u Čehoslo-
vačkoj, Norveškoj i švedskoj, iz Fran-

cuske ı Belgije te Bugarske. Klub Je
zaključio, da 14. novembra 1958. posjeti
svoj kumovski klub u Zagrebu, na ko-
jem će istovremno držati predavanje
član ovog kluba, br. dr. Ivan Graho.
U toku zadnja dva mjeseca, klub je
zainteresirao četiri nova člana za svoj
klub. čije primanje odredio je zajed-

nički 17. X. 1958. Tokom mjeseca okto-
bra, takodjer su zakljuéene neke nov-

cane pripomo¢i, koje su odmahi ispla-
ćene. Rad kluba u mjesecu oktobru
o. g. tekao Je normalno ispunjen ozbilj-
nim radom u svim pravcima rofarskih
ciljeva. — Učesnicima medjugradskog
sastanka na Plitvičkim Jezerima t. j.

klubovima Banja Luka, Split, Sušak,

šibenik i Zagreb, s veseljem se ovim

putem Javlja, da su br. J. Vlach i su-

pruga, nakon poznate automobilske ne-

srece pred Plitvicama potpuno ozdra-
vili.

ЛЕСКОВАЦ. — Клуб је одржао че
тири редовна састанка са много бољом
фреквенцијом него у прошлом месецу.
На првом састанку изабрани су ком-

понентни одбори, којима је стављено
на знање да се што пре конституишу

и започну рад. Брат Телебаковић Ве-

лимир одржао је једно опширно пре:
давање о Албанији пошто је у њој овог

лета провео два месеца. Предавање

је из тог разлога било веома занимљи-

во и пажљиво саслушано од свих при-
сутних.

LJUBLJANA. — Predavalno delo je

bilo y oktobru lepo. Predvsem

smo bili zadovoljni, da smo mogli sli-
Sati dve izredno tehtni predavanji z

фанпе Assembly: predavanje br.

prav

ing. Alaupoyi¢a o obyeSéanju javnosti
in br. dr. Miljenka Markoviéa: Ali je
kaj tajnega vy rotarskem gibanju. Pre-
davanji je pre¢cital tajnik br. Potoénik.
Nadalje nam je prednaSal br. dr. Janko
Zirovnik, ki Ze dolga leta tudi sam so-
deluje na glasbenem polju, o glasbeni
kulturi in Zivljenju v Ljubljani. Pose-
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ге! је daleč nazaj v zgodovino in nam

pokazal kako lepo je bilo razvito glas-

beno življenje v Ljubljani ze v pretek-

lih stoletjih. Posebno pa se je glasbe-

no Zivljenje razmahnilo y drugi polo-

vici preteklega stoletja, ko je zanj

skrbela v tako odlični meri Glasbena

Matica kot najstarejša slovenska glas-

bena institucija poleg drugih zaslužnih

organizacij. Številke, ki jih je navedel,

so nam Sele predoéile, koliko dela je

bilo Ze izvršenega na tem polju. tako

da se nam Slovencem ni treba sramo-

vati drugih narodov. Predavanje је ођ-

javljeno na drugem mestu v tej Ste-

vilki našega glasila. — Nadalje nam je

tajnik br. Potoénik precital govor

predsednika newyorškega kluba ob

komemoraciji za pok. newyorškim kar-

dinalom Patrickom Hayesom. Pok. kar-

kardinal je celo sam predayal pred

leti v newyorskem klubu. Iz tega se

vidi, da niso upraviéeni oni, ki trdijo,

da je rotarstvo usmerjeno proti katoli-

Ski cerkvi. Br. dr. Lavrié nam je po-

ročal o akciji za spomenik velikega

človekoljuba zdravnika dr. Eda 51ај-

merjJa v Ljubljani in Je njegova izva-

janja dopolnil na prihodnjem sestanku

br. dr. Stele. Imeli smo tudi gospodar-

ska poročila in sicer nam Je naš pred-

sednik br. dr. Golia. ki mnogo sodeluje

pri raznih mednarodnih konferencah in

zaradi tega tudi mnogo potuje, poroéal

o pogajanjih z Nemčijo, posebno glede

lesa, nadalje pa o pogajanjih z Italijo,

ki so tudi zelo važna za razvoj našega

gospodarstva, posebno v Sloveniji. Po-

skrbeli smo tudi za ekstenzijo v našem

klubu in predlagali 7 kandidatoy za

balotazo. Za sodelovanje z drugimi klu-

bi je posebno važen obisk naših bra-

tov v Zagrebu. Združili smo ta obisk

z obiskom guvernerja br. dr. Slokarja

in to priliko porabili tudi za sestanek

odbora Zagreb-Ljubljana, ki je pre-

tehtal mnogo važnih predlogoy za па-

dalnje sodelovanje. Zeleti Je, da bi se-

stanek rodil mnogo praktičnih rezulta-

tov, za kar nam Jamči tudi dejstvo, da

bodo pritegnjeni k sodelovanju tudi

drugi klubi: bliznji slovenski in hryat-

ski. — Z velikim zadovoljstvom smo

pozdravili vest br. guvernerja, da ima-

mo ze prvyega kandidata za bodotega

guvernerja naSega distrikta. Izbor

prav зтесеп: kandidat je namreé za-

sluzni rotarski pionir, sedaj tajnik za-

erebSkega kluba br. ing. Radovan

Alaupovié. — Konéno ne smemo po-

zabiti, da se Je galerija slik naših za-

sluznih predsednikoy povečala z novo

umetnino br. Bozidarja Jakca, ki nam

je izdelal v resnici dovršen portret na-

Сета bivšega predsednika br. dr. Mir-

ka Božiča. ki nam je v splošno zado-

voljstvo in v korist klubu predsedoval

v rotarskem letu 1950—1957. Bili

smo tudi v Zivih stikih z nekaterimi

klubi izven naSega distrikta.

је

MARIBOR. — V teku meseca okto-

bra smo imeli pet sestankov s povpreč-

no frekvenco 6591%. Ta čas smo mogli

pozdraviti pri nas samo enega dragega

gosta, brata dr. Mirka Božiča iz Ljub-

ljane: naši bratje pa so obiskali ta

mesec Rotary klube Beograd, Varaz-

din, Zemun in Rim. — 383. sestanek

dne 3. oktobra 1938. To je bil sestanek.

zivahen in zanimiv, pa tudi najbolje

obiskan od vseh oktobrskih! Uvodoma

smo proslavljali (Se bolj pa seveda na

postmeetingu) god br. predsednika in

Se nekaterih drugih bratov ter sedem-

desetletnico našega br. Novaka, ki nam

je pri tej priliki povedal svoj zanimivi

curriculum yvitae. Glavni predmet raz-

prave na tem sestanku je bil projekt

novega mostu čez Dravo v Mariboru, o

katerem je obširno referiral br. Juyvan.

nakar je sledila debata o tem aktual-

nem predmetu. Na tem sestanku so bi-

la tudi potrjena pravila za „Krajnovi-

ćev fond za obdaritev siromašne dece“,

ki dobiva svoja sredstva iz prostovolj-

nih prispevkov na post-meetingih. —

Ма 584. sestanku dne 10. oktobra smo

slišali zanimivo poročilo br. pastprezi-



denta Krejéija o njegovem bivanju v

Rimu ob priliki zasedanja mednarodne

konference industrije za umetna gno-

jila: za njim pa je imel brat Bren¢ié

zanimivo potopisno predavanje 0 svo-

jih doživljajih in utisih po Italiji. —

595. sestanek dne 17. oktobra. Tu smo

po medsebojnom dogovoru z Rotary

klubom Ashton-under-Lyne napili na

zdravje in uspeh tega kluba, kakor Je

bil ravno isti dan tudi v Ashtonskem

klubu izrečen toast

Predmet predavanja pa je bila tokrat

letošnja vinska letina, o kateri Je go-

voril naš odlični vinski strokovnjak

br. Pugel. Aktualnemu predavanju Je

sledila Zivahna debata, v kateri so

imeli besedo naši bratje vinogradniki.

— 386. sestanek dne 24. oktobra je bil

posvecéen tuji rotarski literaturi, pred-

ysem pa nasi centralni reyiji .,The

Rotarian”. Br.. pastprezident Rapotec,

na’ referent za angleSke in francoske

biltene, je poroéal najprej o vsebini

biltenov Rotary kluboy Paris in Tokyo,

nato pa o nekaterih zanimivih Glankih

iz meseénika ,,.The Rotarian”, pray po-

sebej pa Se o odli¢nem uvodnemčlan-

ku te revije, ki ga je napisal br. dr.

Jozo Poduje, pastprezident Rotary klu-

ba Zagreb. — 587. sestanek. naš zadnji

v oktobru Je bil v Varaždinu obenem

s sestankom Rotary kluba Varazdin

kot intercity meeting Varazdin-Mari-

bor. Ta ze tako zeljno pri¢akovani se-

stanek obeh sosednih bratskih klubov

je potekel y znamenju idealnega pri-

jateljstva, ki veze oba naša kluba in

tudi posamezne Сјапе ођећ klubovy.

Dpregcvorila sta pomembne rotarske

besede predsednika obeh kluboy, br.

ing. Damaška za Varaždin in br. Sta-

mol za Maribor, za njima pa še mnogi

drugi varazdinski in mariborski bratje.

Sestanka se Je udeležil tudi predsednik

mesta Varaždina, gosp. polkovnik v p.

Perko, ki je pri tej priliki omenjal

hyalevredno zanimanje in udejstvova-

na nas klub. —

nje rotarjey y vseh javnih zadeyah.

NIŠ. — Pored rada komponentnih

odbora u ovom mesecu posvetila se

i naročita pažnja sastavljanju ı detaj-

lisanju programa rada za rotarsku

1958/39 godinu. Po rešenju i na pred-

log Odbora za služenje zajednici klub

je sproveo propagandnu akciju za

sadjenje korisnog drveéa i poSumlja-

vanje u srezu niškom. Ova akcija spro-

vedena Je preko svih osnovnih škola

sreza niškog koje su o tome izveštene

raspisom Prosvetnog odelenja za 05-

novnu nastavu pri ovdašnjoj Danskoj

upravi. U tu svrhu klub Je raspisao

nagrade koje će dobiti kako škole u

korisnom školskom materijalu tako ı

oni učenici koji budu pokazali naj-

bolje uspehe u broju zasadjenog ko-

risnog drveća 1 робитауапји. Оуа

akcija proširiće se do godine na više

srezova naše banovine. Br. Dr. Kosta

Kondić, član Rotary kluba Beograd,

održao nam Je vanredno lepo ı stručno

predavanje „O golubačkoj mušicić u

kojem nas Je upoznao sa svim proble-

mima o ovom jako štetnom insektu.

Br. Ing. Tanasije Aritonović referisao

je o interesantnostima ostalih bratskih

klubova u našem distriktu, a br. Dr.

Milan Sokolović o radu inostranih klu-

bova. Unutarnjoj ekstenziji našeg klu-

ba poklonjena Je ı u ovom mesecu pu-

na pažnja. Inostranim klubovima ро-

slat je izveštaj o radu našega kluba

na francuskom Jeziku.

NOVI SAD. — Klub Je i u mesecu

oktobru nastavio sa punom aktivnošću

na svima poljima rotarskog rada. Od-

bori ı pododbori redovno su održali

svoje sastanke ı u svojim delokruzima

dcneli odluke radi sprovadjanja pro-

grama rada za 1938/39 god. Pretsednik

kluba br. Dr. Milan Sekulić nastavio

Je da na svakom sastanku uvodno odr-

Ži po nekoliko značajnih misli u vezi

sa rotarskim pokretom, ideologijom ı

manifestacijama rotarske delatnosti. —

Na prvom sastanku br. Ing. Danilo Ka-

ćanski održao Je predavanje o,svojim
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utiscima sa puta po Švedskoj. Oyo pre-

davanje obiluje vrlo lepim zapažanji-

ma naročito o poljoprivredi i gradjevi-

narstvu u Švedskoj. Na ovom istom sa-

stanku govorio nam Je i br. Paja Po-

pović-Pecija o uspelom sudjelovanju

Jugoslovenske jahačke i zaprežne eki-

pe na internacionalnom „turniru u

Aachenu; predavanje je bilo popraće-

no interesantnim fotografskim snim-

cima. Na drugom sastanku uveden je

u članstvo novoprimljeni član Dr. Vla-
da Milićev, lekar, за klasifikacijom;

interna medicina, koga su pored uvod-

ne reči brata pretsednika, prikazali br.
Gaja Gračanin i br. Živorad Bogdano-
vić. Pretsednik Dr. Milan Sekulić odr-

žao Je iscrpan i vrlo instruktivan ге-

ferat o ideološkom i praktičnom zna-

čaju ovogodišnje konferencije pretsed-

nika ı tajnika rotari klubova jugoslo-

venskog distrikta. — Na trećem sa-

stanku odata je poSta Nj. Kr. V. Knezu

Arsenu Karadjordjeviéu, Uzvišenom

ocu naSeg vecitog Poéasnog Guvernera

Kneza Namesnika Pavla, kome je i te-

legrafskim putem izraženo duboko sa-

učešće. Br. Julije Krajačević u vidu

referata iz zvanja gOYOTiO je O UZTO-

cima zašto cene koksu skaču; br. Dr.

Milorad Popov prema jednom nedelj-

nom izveštaju R. C. Stockholm dao jeu

prevodu sa engleskog jezika „Impre-

sije iz Rusije“ od rot. Av. G. Larsona.

U vezi našeg programa rada odbora za

služenje zajednici na ovom sastanku

otvorena Je i anketa o aktuelnim pro-

blemima grada Novog Sada i uvodni
referat pod naslovom „Gde se osećaju

najveći nedostaci i praznine na polju

služenja zajednici u našoj Opštini“ dao

Je br. Dr. Branko Magarašević, zame-

nik pretsednika opštine. Posle ovog

referata razvila se diskusija u kojoj su

pored ostalih učestvovali i naši gosti

rot. Ing. Max Wegenstein iz Ziiricha,

koji vazi kao priznati struénjak za yo-

dovod i kanalizaciju, i gosp. Ing. Daka

Popović, bivši ministar i ban. — U na-

stavku ove ankete, na četvrtom sastan-
ku, održao Je referat br. Dr. Milan Se-

kulić pod naslovom „Koji su bitni uslo-
vi za uspešnu komunalnu politiku“.
Ovaj vanredno lepi referat pun zna-
čajnih zapaženja i sugestija dao je po-
voda jednoj živoj i interesaninoj di-
skusiji u kojoj su uzeli učešća braća
Živ. Bogdanović, Vojin Brkić in Dr.
Miša Matić. — Na svima sastancima
pored tajnickog izveStaja koji je pod-

nosio br. Dr. Mirko BalabuSié, redovno
Je podnosio izveštaj i br. Dr. Vlada

Belajčić iz prispelih The News Letter,
zvaničnog biltena Ceniralnog sekreta-
rijata iz Chicaga.

OSIJEK. — Frekvencija u mjesecu
oktobru o. g. znatno se je povisila na-
prama brojkama za minula 5 mjeseca.

te se popela na 83.87%. Tome pridoni-

јејо је 1 marljivo posje¢ivanje pojedi-

ne braće drugim klubovima prigodom

svojih putovanja. Brat Govorković

Ivan posjetio je koncem septembra o.

g. R. C. u Veneciji. pa nam je štošta

interesantnog referisao o prilikama u

Italiji baš za vrijeme najveće političke

napetosti u Evropi. — U toku o. mj.

održana su dva predavanja po br. Kre-

šiću Bernardu „Osijek kao industrij-

ski centar" i Galovcu Josipu „Izvoz

djetelinskog i drugog sjemenja“, a di-

rektor beogradskog „Putnika“ gosp.

Paulić predveo nam je na „Ladies

nightu" 27. o. m. dva krasna kolor-fil-

ma i održao prigodno predavanje „.Lje-

pote Jugoslavije“. Kako smo već gore

spomenuli održan je na zadnjem okto-

barskom sastanku „Ladies night“, ko-

Jemu su prisostvovale 15 sestara ı 5

gostiju. — O karitativnom radu za pro-

šlih 12 mjeseci treba istaći, da je naš

klub votirao u tu svrhu Din 14.100—.

koja je svota predana Upravi Doma

narodnog zdravlja. Potrošak iznosio je

svega Din 11.852.05, dok Dom narodnog

zdravlja raspolaže još sa svotom od
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Din 2.24750. Utrošena svota bila je po-

dijeljena 149 porodicama sa 614 člano-

va 1 to:

za živežne namirnice Din 2.027—

za stan . 1.29250

za odjevne predmete » 2.805.—

za razne potpore „ 228—

Plenom riješio Je na svojem sastanku

dne 20. o. m. da se ova akcija ima na-

staviti ı u buduće, Jer se pokazalo, da

je najispravniji način pomaganja bi-

jednih i nevoljnih.

PETROVGRAD. — Sastavljen je pro-

gram rada za rotarsku 1938/59. godinu,

u obzir su uzeta sva pitanja, koja tra-

že svoje hitno rešenje. — U gradskom

veću Je osnovan odbor za ulepšavanje

grada. i u taj odbor su ušla dva rotara,

gradski većnici br. Kristofor Dragan i

br. Radanoy-Radiéey, pa se nadamo da

će se u sledećoj rotarskoj godini moći

mnogo učiniti na tome polju. — Br.

Dr. Luka Mijajev Je pročitao na se-

strinskom večeru sa gostima nerotari-

ma svoje predavanje „Razlika u pra-

vima zakonite i nezakonite žene kao 1

zakonite ı nezakonite dece“. — U svom

stručnom i iscrpnom predavanju, pre-

davač opisuje neopravdane strogosti

zakona prema nezakonitim ženama i

nezakonitoj deci, pa veli: da bi svi mi

u klubu i osim kluba morali zajednič-

ki poraditi na tome, da se broj nezako-

nitih brakova, zbog njegovih štetnih

posledica reducira na minimum, a po-

lozaj i stanje nezakonite dece pobolj-

ба, Као 1 да зе оуа deca po mogućstvu

izjednače sa zakonitom decom. Četiri

naša brata učinila su posetu bratskom

R. C. Vršac. Posjetili smo novopre-

uredjenu električnu centralu, gde nam

je br. Ing. Tibor Bence stručno ob-

jasnivsi, pokazao na delu poslednju

reč tehnike.

СКОПЉЕ, — Током месеца октобра.

т. г. Р. к. Скопље одржао је четири са-

станка, од којих су три(7,14 и 28 окт.)

била посвећена служењу заједници. У

јулу ове године пуштена је у погон

велика општинска хидроцентрала на

реџи Трески и сада се ради на доно-

шењу нове тарифе за потрошњу елек-

тричне струје. Да би чланови били

тачно и детаљно обавештени по овом

комуналном питању, те тако могли и

овом случају извршити своје дужно-

сти према заједници, на састанцима

је вођена дискусија о принципима на

којима: би се могла заснивати нова та-

рифа. На састанку од 28 окт. одржао

је г. инж. Б. Поповић, шеф хидроцен-

трале, исцрпно предавање по питању

нове тарифе.

SLAVONSKI BROD. — Za četiri sa-

stanka, koji su odrzani tokom meseca

oktobra o. g., vladao je dosta veliki in-

teres članova, što dokazuje prosečna

frekvencija od 86.33%. — 170 sastanak

posvećen Je oproštaju sa agilnim i sim-

patiénim tajnikom kluba br. Bogda-

nom Cuvajem koji nas ostavlja zbog

toga što se premešta sa službom u

Beograd. Mnogo lepih reči upravlje-

nih br. Cuvaju bile su dokazom op-

štih simpatija što su ih gojili svi

članovi kluba naprama njemu. — Za

naslednika brata Cuvaja izabran je

br. Slavko Brdarić, koji će sigurno

sa Jednakim marom produžiti u tajnič-

kim poslovima. — Dne 6. X. o. g. sa-

stali su se radni pododbori da utvrde

razne smernice rada u zimskoj sezo-

ni. — Iz lokalnih razloga zaključeno

je da se dan sastanka premesti sa

ponedeljka na utorak u 20 sati u istom

lokalu Hotela Centrala. — Prodisku-

tovana Je situacija brojnog stanja klu-

ba, te Je zaključeno da se poduzmu

mere za unutarnju ekstenziju. Nada-

lje Je rješeno da se zimska pomoć ove

godine razdeli ranije bez obzira na

božićne praznike. — Na 172 sastanku

povedena je diskusija o brizi kluba

oko odgoja dece sa ulice.
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SOMBOR. — Prvi sastanak u mesecu

održan Je u Apatinu na plavom Du-

nayu. To je trebao zapravo da bude

medjugradski sastanak priredjen u

zajednici sa bratskim klubom iz Su-

botice, ali nažalost usled zategnutosti

u svetskoj politici nijedan od tam. bra-

će nije mogao doći na ovaj sastanak.

Bratski klub iz B. Topole zastupao је

br. Komloš. Ipak vedro raspoloženi

prevezli smo se u Apatin te sastanak

posvetili cbayveštavanju Javnosti. Jedan

deo od apatinske inteligencije bili su

pozvani kao gosti, te Je posle odličnog

ribljeg paprikaša br. Pavlović održao

predavanje o budućnosti rotarstva. Bi-

lo Je nešto pod utiskom Minhenske at-

mosfere, ali na kraju nas Je ipak ohra-

brio da naš pokret ide neprestanim

snažnim koracima napred i da konačna

pobeda ne možeizostati. Posle toga Je

nastala diskusija i analiza rot. ciljeva

tek da su se Apatinci toliko zagrejali

za naš lep pokret da se ozbiljno bave

osnivanjem kluba u Apatinu. Posle

zvaničnog sastanka obzirom na

riblji ručak i muziku, bilo je veselje do

uveče. Drugi sastanak kluba bila Je

topla svečanost braće koja u svečanim

cdelima. u stoprocentnom broju doče-

kaše tad još gosta br. Sarku, sudiju

Okr. u lepo iskićenoj sali, te

naxonm izvršene formalnosti br. Sarka,

suda

koji Je već pri osnivanju kluba uzet u

kombinaciju, primljen je za člana i sa

njime je izvršena sretna ekstenzija, Jer

će njegov rad mnogo doprineti da se

rad u klubu Još jače ispoljava. Pri-

vredni dali su br. Lepedat i

Miler, o aktuelnim doga-

djajima na domaćem i inostranom tr-

žištu. O muškoj ı ženskoj modi refe-

risao je br. Polaček, prikazajući nam

bilten

referišući

Jesenje novosti na tržištu tkanina. Br.

Ivan Kristoforović dao namje plastič-

nu sliku o velikoj i divnoj konvenciji

u San Francisku, da nam bar donekle

dočara ovu veliku našu svečanost. Br.

Alimann održao Je vrlo interesantan

referat o radu svetskih petroleumskih

trustova, o domaćoj potrošnji kao i

plasiranju ovih proizvoda. Na kraju

referisao Je ukratko br. Miller o Ne-

mačkoj industriji u svetlosti autarkije

prikazujući one njihove domaće siro-

vine sa kojima se želi nadoknaditi i

zameniti dosadanje inostrane sirovine.

Inače u clubu je sve toplija tempera-

tura što se vidi iz jedne 100% frek-

vencije a mesečna frekvencija pak po-

rasla Je na 9205 prema 89#925% u proš-

lom mesecu. Za idući mesec su sprem-

ljeni interesantni sastanci i sa sestra-

ma da bi Još više intenzivirali drugar-

stvo ı povećali unutrašnju ekstenziju.

SPLIT. — U mjesecu oktobru održa-

no Je 4 red. sastanka sa 7250% prosječ-

nom frekvencijom. Br. Ljubo Katalinić

održao Je predavanje o sirovinama. —

Posjetio nas je Ivan Govorković R. C.

Osijek s povratka iz Italije. Veselilo

nam Je bilo ćuti da ne postoji nikako-

vo neraspolozenje sa strane vlasti pre-

ma rotarstvu, kako je to izgledalo. —

Očekujemo posjet našeg guvernera, ko-

Ji Je najavio svoj dolazak za 5. novem-

bra t. g.

STARA KANJIŽA. — U ioku meseca

oktobra, održao Je pet sastanaka, syi

sastanci održani su u hotelu Molvay.

Usled praznika kojeg su imala u toku

oktobra braća mojsijevske veroizpove-

sti, nije se postigla željna frekvencija.

ali Je pa ipak nešto malo bolja od sep-

tembarske, nadati se Je da će u no-

vembrubiti zadovoljavajuća. Na prvom

sastanku br. pretsednik podneo je re-

ferat o poseti bratskom klubu Subo-

tica, povodom dolaska pretsednika

R. I. br. Hagera. Tom prilikom br.

pretsednik predao Je visokom gostu

jednu podmornicu u bronzi sa krmom

od rotarskog točka, rad Jednog štiće-

nika ovdašnjeg kluba. Visoki gost yid-

ljivo drnut ovom pažnjom, zahvalio se
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toplo. ı na Jednu fotografiju svojeruč-

no napisao. „Ovaj divan dar, stalno ću

držaii na svome pisočem stolu. tako da

pred očima.“ Na за-

bila su prisutna sva
mi vazda bude

stanku od 240¢

braéa.

SUBOTICA — Klub je izgubio u

dva svoja člana. Brat

Lajčo Beck, stari član, odličan brat ı

drug, podlegao je kratkoj no teškoj

bolesti, dok je br. Dr. Milivoj Kendje-

lac dao ostavku na članstvu. — Na ko-

memorativnoj sednici izneo Je br. Dr.

Lipozenčić u slikama životnu

borbu i rad pok. brata Becka, koji se

iz skromne sredine svojom energijom.

radom i poštenjem uzdigao do direkto-

ra koncerna Hartmann & Conen, ko-

ovom mesecu

Živim

jim je upravljao uspešno dugi niz go-

dina. Uspomene na prvu tešku mladost
vezale su pok. brata Becka sa siroti-
njom. kojoj Je uvek pomagao, koji je

rad došao do izražanja u našim ..Zim-
skim akcijama“, u kojima je brat Beck
bio veran saradnik brata Conena. Brat
Beck školovao Je o svom trošku talen-
tovane mladiće, a medju ovima i jed-
nog katoličkog sveštenika, koji je da-
nas već župnik. — Dragi brate Lajčo
Tvoja uspomena kao svetao primer ra-

da i ljubavi medju bližnjima, bez ob-

zira na veru, narodnost ı rasu, ostače

nam vazda kao svetao primer! Klub Je
Drata Becka upisao kao člana uteme-

ljača u „Udruženje za unapredjivanje

privrede grada Subotice“, koje se udru-
zenje rodilo inicijativom brata Rotha
u našem klubu, a isto tako su braća

skupila medju sobom Din 2600— u ko-
rist „Zimske akcije“ kao spomena na

brata Becka. — „Subotiška privredna
nedelja i izložba“, kao sekcija Udruže-

nja za unapredjivanje privrede grada

Subotice, završena je potpunim uspe-

hom, čemu se ima u prvom redu da

oda priznanje bratu pastpretsedniku

Rothu. koji Je ovom priredbom ruko-

vodio, te njegovim vrednim saradnici-

ma bratu dru Pavloviću, Deškoviću itd.

Brojna poseta izložaba premašila Je

svaka očekivanja, a i sami Subotičani

bili su ugodno iznenadjeni videySi, Sto

sve proizvodi subotička industrija i za-

natstvo. Osim industrije, zanatstva 1

trgovine prikazano je subotiéko vino-

-gradarstvo ı voćarstvo, modna revija,

amaterska foto izložba, izložba poljo-

privrednih strojeva. uzorno oranje, te

niz kulturnih. folklorističkih mamife-

stacija. U okviru ove izložbe održana

је 1 značajna filatelistiéka izlozba naj-

poznatije srpske zbirke maraka preč.

г. župnika Watza, kao ı berza maraka.

— Na sastanku posle zatvaranja izlož-

ђе одао je brat pretsednik Dr. Lipo-

zencié hvalu syoj braći, koja su sarad-

jivala u toj priredbi pozivajući ih, da

ustraju u svom radu u korist našeg

grada i zajednice. Sama izložba snim-

ljena je za film. — Klub je priložio

akciji Din 1000—. Raniju svoju „Zim-

sku akciju“ provešće klub u istom ok-

viru. kao ı ranije ı u zimi 195S/59. Brat

Conen podneo je predračune, po koji-

ma Je za ovu akciju predvidjeno Din

50.000—. Naš će klub i ove zime ро-

magati stotinu siromašnih, no decom

bogatih obitelji dva puta mesečno pa-

ketima životnih namirnica, odećom i

ogrevom. — Br. pretsednik Dr. Lipo-

zencié komemorisao Je uspomenu na

Blazenopotivseg ViteSkog Kralja Uje-

dinitelja Aleksandra Pryog, te uspo-

menu na Njeg. Kralj. VisoGanstyo Prin-

ca Arsena. — Pažljivo smo saslušali

predavanje br. dra. Citiéa: ,,Rotarstvo

u Čehoslovačkoj na prekretnici.“ Klub

se bavio ı pitanjem ekstenzije.

SUŠAK. —

braća: Bogumil Antić o sportskom ri-

barenju, Teddy Gjivović o motornim

vozilima u U. S. A., Nikola Bolf o tr-

govini i izvozu drya te brat Rikard

Sredo-

Predavanje odrzali su

Salher: „Ne postoji problem
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zemnog Mora“. Po svim tim pitanjima

kao što i po onim iznesenim u drugim

5-minutnim referatima, održane su vrlo

žive debate u kojima je učestvovao

veći broji članova. Na sastanku od

19. oktobra br. Dr. Nikola Bonetić iz-

neo Je u kratkim crtama historijat

našeg kluba, od samog početka pa sve

do danas, prikazavši nam time naj-

vjerniju sliku razvitka našeg kluba.

Ostali rad u klubu sproveden Je prema

predvidjenom programu. Za nevoljne

sabrano tokom mjeseca Din 916—.

VELIKA KIKINDA. — U toku okto-

bra meseca održali su predavanja: br.

Dr. Brozović: O homeopatskom načinu

lečenja i o profesoru Dr. Zlataroviću i

br. Dr. Semze: O novcu zapadno-rim-

skog carstva i njihovom nalaženju u

našoj zemlji. Br. ing. Trifunac pak pri-

kazao Je predavanje br. Leskovara iz

R. C. Varaždin o supramikroskopu i

kako Je do njega došlo izgradnjom no-

ve fizike. — Svi ovi vrlo interesantni

temati, a pored toga Još i mnogo Dpo-

učni, saslušani su velikim interesova-

njem i zadovoljstvom. — Na medju-

gradskom sastanku, održanom 15. o. m.

u Vršcu, uzelo je učešća sedmoro čla-

nova našeg Kluba. — Spremamo se da
posetimo R. C. Stari Bečej povodom

njihove svečanosti stotog sastanka.

ВРШАЦ. — У поређењу са прошлим
месецима осећа се знатно оживљава-
ње у раду. Просечна фреквенција за
октобар била је 85%, из чега се види

да су браћа из клуба после пријатних

летњих ферија прионула озбилнијем

ротарском раду. Бр. др. Иван Бикар

одржао је 4. Х. предавање »О летењу

у години 1941.« 15. Х. одржанје успео

међуградски састанак са ледиснајтом,
којом је приликомбр. Др. Клир одржао

пригодно предавање »О) историји вино-

градарства у нашим крајевима.« Овом

су нас приликом посетила многобројна.

браћа из оближњих клубова-и то из

Београда, Панчева, Петровграда и Ве-
лике Кикинде.

VUKOVAR. — Na sastanku od 10. X.
o. g. održao je br. Ing. Funtak zanimi-
vo predavanje pod naslovom „R. C.
Vukovar — u brojkama.“ Prikazao je.
na osnovu statističkih pregleda i gra-
fikona rad kluba u minulih 6 godina,
pri čemu Je pored općeg pregleda
ocrtao djelatnost i svakog pojedinog
člana. — Dana 24. X. o. god. održao
Je na 514 sastanku gost g. Živković
predavanje o Čehoslovačkoj, koje je

vanredno uspjelo svojom plastikom.
rasporedom materijala, aktualnošću i

objektivnošću. Klub je odlučio, da za-

traži od R. C. Oxford obavještenja, li-
teraturu i druge podatke o radu |. 27.
oxfordske grupe, koja po svojim cilje-

vima i načinu rada pokazuje jake slič-

nosti sa rotary-pokretom. Na kongresu

ove grupe, koji Je ove godine održan

u mjesecu septembru u Interlakenu

(Švajcarskoj), istaknuto je: da treba

pobijati moralnu krizu izmedju naroda,

koja će nestati čim odnosi izmedju

pojedinaca budu pročišćeni. Vjera u

pozitivnu etiku i njenu praktičnu pri-

mjenu u svagdašnjem životu za роје-

dince i narode, jedini je izlaz iz današ-

nje moralne krize. Na sastanku od 51.

X. br. Toma Maksimović, direktor Ba-

tinih preduzeća, ukratko je referisao o

uticaju poslednjih nedavnih medjuna-

rodnih dogadjaja na našuindustriju; o

važnosti industrije za zemaljsku odbra-

nu ı njenim zadacima u slučaju rata;

o poukama, koje je naša industrija

mogla izvući iz poslednje evropske kri-

ze ı o smjeru, u kome se treba naša

industrija kretati u budućnosti. Sva

ova svoja vrlo zanimiva izlaganja do-

punio je podacima, koji su se odnosili

na preduzeće, kome je on na čelu, što

Je Još više podiglo vrijednost ovoga

referata iz struke. Klub je odlučio ko-
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lektivno posjetiti S. XI. R. C. Vinkovci,

kako bi pojačao drugarske veze sa naj-

bližim susjednim klubom.7. X. održana

je sjednica upravnog odbora, koja se

bavila raznim internim pitanjima, na-
ročito ekstenzijom kluba, koja će usko-

ro pojačati broj članova, tako da će

biti popunjene neke važne klasifika-

cije u klubu.

ZAGREB. — Glavni su dogadjaji
mjeseca: zvanična posjeta guvernera

dra Ivana Slokara i primanje trojice
novih članova u članstvo kluba. Imali
smo to zadovoljstvo da su sastanci bili
ispunjeni vrlo interesantnim predayva-

njimai referatima. Tako na sastanku
od 5. oktobra br. ing. Žepić podnosi re-
dovni izvještaj o francuskoj rotarskoj
štampi ı upoznaje članove sa najvažni-
jim dogadjajima u francuskim distrik-
tima, koji su danas najaktivniji na
evropskom kontinentu. Referat pret-
sjednika br. dra. Markovića „Ima li
šta tajno u rotarskom pokretu“, održan
na sastanku novoizabranih preisjedni-
ka i tajnika u Beogradu, bio Je glavna
točka dnevnog reda na sastanku od
10. oktobra. Referat je pročitao tajnik
br. ing. Radovan Alaupovié. Zanimivo
predayanje br. ing. Jamnickog ,,Eksplo-
zijé koje se nije očekivalo“ bilo je na
saštanku od 17. oktobra, u kojem se
predavač bavio eksplozijama, prouzro-
kovanim upaljenjem buktavih plinova,
te drugim uzroénicima katastrofalnih
ekplozija kao: ugljeni prah,
brašno, škrob, šećerni prah itd.

Žitno

Br. Brovet referirao Je na istom sa-
stanku iz amerikanske rotarske štam-
pe. Svečano primanje novih članova:
Djure Predovića, ing. Požidara Filipo-
vića ı dra. Milovana Mlinarića obav-
ljeno je 24. oktobra. Predavač Je bio
novi član ing. Božidar Filipović, koji je

govorio o važnosti električne energije

za nacionalnu privredu. Bila je disku-

sija, te Je zaključeno da se upozna sa

sadržajem predavanja gg. ministre fi-

nansije ı trgovine i industrije. Srdačan

prijem ukazan je br. dra. Nedku Ned-

kovu, Glanu Rotary kluba Varna. Zya-

nična posjeta guvernera br. dra. Slo-

kara usljedila je 31. oktobra. U yrlo li-

Jepom govoru izložio je br. guverner

načela, koja treba da vode svakog ro-

tara u njegovom rotarskom radu. U

pismu, koje je pretsjednik dr. Marko-

vié uputio klub, pozdrayio je najtop-

lije brata guvernera ı članove Ijub-

ljanskog kluba, a osim toga sjetio se

nekojih dogadjaja. koji imadu svoje

posebno značenje za naš narod. Rotar

Josip Horvath govorio je o svojim

utiscima sa puta po Francuskoj i Ita-

liji, što Je izazvalo veliku pozornost.
Rotar Bizjak prikazao je na lijep i

pregledan način rad u švicarskim klu-

bovima.

ZEMUN. — Klub je održao 4 redoyv-

na sastanka. Frekvencija u oktobru

bila Je 8077%. Naš klub posetili su

braća Ing. J. Alaupović iz R. C. Za-

greb, Gojmir Kos iz R. C. Ljubljanai

Stanoje Pelivanovié iz R. C. Beograd.

NaSa braéa posetili su domaée klubo-

ve: Dr. Ninković Miloš ı Filipović

Adam5. X. R. C. Niš ı Hinko Streim

R. C. Vukovar, 10. X. Predavanja odr-

žana su sledeća: 15. X. br. Gojmir Kos

iz R. C. Ljubljana izložbe

umetničkih radova slovenačkih umet-

nika u Beogradu o današnjoj slikar-

skoj umjetnosti u Slovenačkoj. 20. X.

gost g. Djordje Cedomir Inspektor Mi-

nistarstva finansija o „O porezivanju i

povodom

problemu poreskog morala.“ 927. X. br.

Živković Dušan o „Proizvodnji veštač-

ke svile.“
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GDE SE SASTAJU | GDE OTSEDAJU ROTARI?

BACKA TOPOLA
KAFANA BAKAJI

(utorak, 20 h)

BANJA LUKA
HOTEL PALACE| KAZINO

iopla i hladna tekuća vod a,
(petak, 20 h) centralno grejanje. kafana

BEOGRAD
HOTEL SRPSKI KRALJ

topla tekuća voda. centr. gre
(poned.. 20 h)

BITOLJ
GRAND HOTEL JEVTIC

vodeći hotel u Bitolju. tekuéa
(sreda, 20 h) voda u sobama. garaža

BRCKO

HOTEL JUGOSLAVIJA
(četvrtak, 19:50 h)

GUPRIJA-JAGODINA-~ PARACIN
KANTINA SECERANE

(utorak, 20 h)

DUBROVNIK

GRAND HOTEL IMPERIAL
vodeći hotel u Dubrovniku

(četvrtak, 20 h)

KARLOVAC
VELIKA KAVANA| Vodeći|

(ponedeljak, 20 h)

LESKOVAC
HOTEL KOSTIC

tekuéa voda u sobama
(četvrtak, 20 h)

janje. vodeći hotel u Beogradu (sreda,

LJUBLJANA
GRAND HOTEL UNION|

topla i hladna tek. voda. Sian
greJ.. vodeći hotel u Ljub

MARIBOR

sreda, 20 h)

VEL. KAVARNA
Cafć-Restaurant-Bar

(ponedeljak, 20 h)

NIŠ
HOTEL »PARK«
topla i hladna tekuéa yoda, naj-
moderniji komfor, garaža. cen-

20 h) iralno grejanje itd.

NOVI SAD
TRGOVACKI DOM

(petak. 20 h)

OSIJEK

GRAND HOTEL
(četvrtak, 20 h)

PANČEVO
PIVARA WEIFERT

(sreda, 20 h)

   

PETROVGRAD
KANTINA FABRIKE ŠEĆERA

(sreda. 20 h)

 

SARAJEVO
HOTEL EVROPA

topla i hladna саa voda,

(poned., 20 h) ceniralno grejanje, garaža itd.

SKOPLJE

HOTEL BRISTOL
topla i hladna tekuća voda,

e rejanje, garaza itd.

 

(petak, 20 h)

 



SLAVONSKI BROD VARAŽDIN

HOTEL CENTRAL GRAND HOTEL NOVAK
pionir hotel svih staleža

(utorak, 20 h) (petak. 20 h)

SOMBOR VELIKA KIKINDA
U klupskim prostorijama

HOTEL LLOYD неНеКО kluba u domu

(utorak, 20 h) (sreda. 20 h) Kralja Petra Oslobodioca

SPLIT | VINKOVCI
HOTEL CENTRAL HOTEL LERNER

iopla i hladna tekuća voda:
(sreda, 2050 h) kafana itd. (utorak. 20 h)

STARA KANJIŽA VRŠAC

HOTEL MOLVAI HOTEL SRBIJA

(ponedeljak. 19:50 h) (utorak. 20 h)

 

STARI BEČEJ VUKOVAR

HOTEL IMPERIAL GRAND HOTEL
tekuća voda. ceniralno

(petak. 20 h) grejanje. garaža (nedeljak, 20 h)
p Е Je. S J

SUBOTICA ZAGREB
RESTAURANT LLOYD

|

GRAND HOTEL ESPLANADE
vodeći hotel u Zagrebu

 

(sreda. 20 h) (ponedeljak, 20ћ)

SUŠAK ZEMUN

PARK HOTEL HOTEL CENTRAL
topla i hladna tekuća voda.

(sreda, 20 h) (Getvr., 20 h) centralno grejanje. garaža itd.

Ми

ŠIBENIK

GRAND HOTEL KRKA
tekuéa yoda. centr. grejanje

garaza itd(četvrtak, 20:50 h)  

 

 

DELNISKA DRUZBA PIVOVARNE UNION V LJUBLJANI
priporoča svoje izborne izdelke

S9oefl{o «по стто pivo

Pivovarna v Ljubljani, telefon Stev. 23-10 in 23-11

Glavna zaloga v Mariboru, telefon štev. 20-23

Zaloge v vseh veéjih krajih dravske banovine

i

_ЕЕО,
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. DISTRIKT B.I.

PRISUSTVOVANJE NA KLUPSKIM SASTANCIMA
IZVEŠTAJ ZA MESEC OKTOBAR 1958 GOD.
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1 Bačka Topola . 16 4 16.—| 13.75 85.87| 0 a
2 Banja Luka . 15 4 15.—]| 9.25] 61.60 0

3 Beograd 55 5 54.6 81.—| 56.77 0

4 Bitolj 19 4 19.— 18.75 7287 0

5 Вгско 15 4 15.— 12.50 88.88 1

6 Cuprija-Ја
Paraćin. . . 19 4 19.—| 19.xc| 6815] — 0

7 Dubrovnik . . . 19 4 19.—/ 11.5 60.52 0

8 Karlovac . ... 27 5 24.60) 23.60) 95.80 0

9 Гезкоуас . . .. 21 4 |21.—'15.2 72.61 0

10 Ljubljana  . . . 38 4 88.— 28.25 74.34 0

11 Maribor . . .| 44 5 44— 29.— 65.91 0

12)) Nis ...... 17 4 17.— 18.— 76.46 0

13 Novi Sad. . . . 37 4 36.75 30.— | 81.60 0

14 Osijek ..... 31 4 81.— 26.— 83.87 0

15 Panéevo ... . 30 4 30.— 28.25 94.17 0

16 Petrovgrad . . . 28 4 23.— 21.75 94.57 1

17 Sarajevo . .. | 30 5 80.— 21.20, 70.67 0

18 Skoplje . || 28 4 98.—| 21.25) 7588] 0
19 Slavonski Brod . 18 4 18.5 16.— 86.88 0

20 Зошђог . . . .| 18 5 17.8 164 | 92.03| 1
21 Split es eee 20 4 20— 1450 72.50 | 0

29 Stara Kanjiža . . 21 5 21— 13.— | 63.38, 1

23 Stari Bečej . . . 19 8 19.—| 15.20, 892.40 0

24 Subotica . .. . 28 4 28:75 19.75 | 68.62 0

25 Sušak . . . . .| 31 4 31.—| 24.25| 7822] 0
26 | Šibenik 18 4 18.—| 11.2 | 68.99 0

212) Уаталате а не =). 25 4 25.— 21.— | 84.— 0

28 Velika Kikinda . 17 4 |17.— 12.715) 7497 | 0

29 Vinkovei. . . . 16 4 16.—| 12.50] 78.12] 0
30 VrSac . ... . 20 4 20.—| 16.25 81.25 0

31 Vukovar ... . 16 5 16.— 14— 8750 0

32 Zagreb. . .. . 53 5 52.20) 34.50 65.95 0

88 Хешип . . . . . || 26 4 |26—' 20.75| 8077 0 |

Ukupno . . . || 880

|

139: |827.20 |623.30 |2582.49

|

4

Prosečno. . . OK Ćć x x 76.44) x           
 

Glavni urednik: Dr. Ivan Slokar, Ljubljana, Miklosiéeva cesta 10. — Tiskali J. Blasnika nasl., Univ.

tiskarna in litografija d. d. y Ljubljani. Odgovoren L. Mikus.



OSNOVANO 1876

Medjunarodni spedicijski biro u Ljubljani

~R. RANZINGER
Brzojavna adr. RonzingerOON
Telefon: 20-60, 31-60

Vlostiti konces. carinskoposrednički biro. — Skladišta sa di-
rekinom vezom sa prugom drž. železnica. — Zastupstva u
svim trgovackim i industrijskim centrima u drzavii inostranstvu
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55O ZONA, GUME TA AUTOMOBILE, MOTO-
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CIKLE | BICIKLE, U NOVO
| UREĐENIM RADIONAMA U
NAŠOJ TVORNICI U BOROVU.
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